
Rada Gminy w Orońsku 

Protokół nr IV/2024 

IV sesja w dniu 31 lipca 2024 r. 

 

1. Otwarcie obrad sesji. 

Obrady IV sesji Rady Gminy w Orońsku otworzył o godz. 15:00 Przewodniczący Rady 

Gminy w Orońsku Pan Jarosław Molenda witając Radnych, Wójta Gminy Pana Sylwestra 

Różyckiego, Sekretarza Gminy Pana Józefa Bakułę, Skarbnik Gminy Panią Dianę Czubak 

oraz wszystkich biorących udział w obradach. Obrady zakończono o godz. 17:16 tego 

samego dnia. 

 

Przewodniczący Rady Gminy na protokolanta obrad powołał Panią Martę Gruszczyńską. 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w obradach uczestniczy 14 Radnych, co 

stanowi quorum do podejmowania prawomocnych uchwał Rady Gminy. 

 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 

Obecni: 

1. Małgorzata Burek 

2. Emil Gawin 

3. Monika Głuch 

4. Julita Grduk 

5. Wiesława Kaczyńska 

6. Michał Kapusta 

7. Paweł Matysiak 

8. Mariusz Mirecki 

9. Jarosław Molenda 

10. Adam Stańczyk 

11. Mariusz Wojcieszak 

12. Bożena Wojtyniak 

13. Artur Zasada 

14. Bogdan Zdon 

Nieobecni: 

          1. Grzegorz Siemieniec 



2. Zatwierdzenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są jakieś wnioski do porządku obrad? 

 

Pan Sylwester Różycki: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, zgłaszam wniosek o 

rozszerzenie porządku obrad. 

Pan Jarosław Molenda: Rozszerzenie, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Tak, dodania do punktu 8 porządku obrad projektu uchwały, znaczy 

uchwały w sprawie współdziałania z Powiatem Szydłowieckim w zakresie dowozu uczniów 

niepełnosprawnych do publicznej branżowej szkoły specjalistycznej pierwszego stopnia. 

 

Głosowano wniosek Wójt Gminy Pana Sylwestra Różyckiego w sprawie: dodania do 

pkt. 8 porządku obrad ust. d) o treści: współdziałania z Powiatem Szydłowieckim w 

zakresie dowozu uczniów niepełnosprawnych do Publicznej Branżowej Szkoły Specjalnej 

I stopnia, Publicznej Szkoły Specjalnej Przyspasabiającej do Pracy oraz Publicznej Szkoły 

Podstawowej Specjalnej w Szydłowcu 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Grzegorz Siemieniec 

 

Pan Jarosław Molenda: W związku z tym, pozostaje nam w tej chwili przegłosowanie 

porządku obrad ze zmianami. 

 

Głosowano w sprawie: Zatwierdzenie porządku obrad wraz ze zmianami 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Grzegorz Siemieniec 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad wraz ze zmianami został 



przyjęty. 

 

3. Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej sesji. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu nr III z 

dnia 28 czerwca 2024 r.? 

 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół nr III z dnia 28 czerwca 

2024 r. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej sesji 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Grzegorz Siemieniec 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z obrad sesji nr III z dnia 28 czerwca 

2024 r. został przyjęty jednogłośnie. 

 

4. Informacje Przewodniczącego Rady Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące 

pisma: 

a) pismo Zarządu Dróg Powiatowych w Szydłowcu z prośbą o wydanie opinii ws 

zamontowania progów zwalniających w Bąkowie; To zostało przekierowane również do 

pana sołtysa w Bąkowie, prośbą o rozpoznanie tego zagadnienia. 

b) pismo Zarządu Dróg Powiatowych w Szydłowcu dot. zmodyfikowania sposobu 

spowolnienia ruchu drogowego na ul. Starowiejskiej w Orońsku. To była odpowiedź na 

nasze sugestie. 

c) pismo Sołtysa Pani Moniki Wiecheć dot. przeprowadzonego sondażu wśród mieszkańców 

nt. progu zwalniającego na ul. Starowiejskiej w Orońsku. Tam na zebraniu wiejskim 

mieszkańcy sugerowali przesunięcie drugiego progu nieco dalej i zamontowanie szerszego. 

W kontekście odpowiedzi z Zarządu Dróg, montaż szerszego progu na razie nie wchodzi w 



grę. Po otrzymaniu pisma z Bąkowa jedną odpowiedzią ono skieruję informacje do Pana 

Wójta w przedmiotowej sprawie. 

d) wniosek Radnej Wiesławy Kaczyńskiej dot. odkrzaczenia dróg gminnych na terenie 

miejscowości Chronów-Kolonia. To jest uzupełnienie naszego zestawienia zbiorczego, 

które zostało przekazane do Wójta. Z tego co wiem, działania zostały objęte 

harmonogramem i po kolei są realizowane. 

e) zaproszenie na zebranie wiejskie w sołectwie Orońsko; 

f) pismo Naczelnika Urzędu Skarbowego w Szydłowcu dot. analizy oświadczeń majątkowych 

kierowników jednostek organizacyjnych Gminy; 

g) pismo Dyrektora PSP w Wałsnowie dot. prośby o darowiznę na rzecz muralu na budynku 

szkoły. To pismo w zasadzie dotyczy prośby do radnych jako osób fizycznych, ja to pismo 

skierowałem do Państwa na drogą elektroniczną. Jak ktoś ma wolę, tam jest też podane 

konto, można taką darowiznę przekazać. 

h) pismo Naczelnika Urzędu Skarbowego w Szydłowcu dot. analizy oświadczeń majątkowych 

Radnych; 

i) opinia Wójta Gminy dot. inicjatywy uchwałodawczej Radnego Grzegorza Siemieńca. 

Będziemy dzisiaj podejmować tą kwestię w dalszych punktach. 

j) wniosek Wójta Gminy dot. zwołania sesji wraz z projektami uchwał ws: zmian w 

Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Orońsko na lata 2024-2040, zmian w uchwale 

budżetowej na rok bieżący; 

k) wniosek Radnego Artura Zasady o przekazanie działek położonych w Guzowie; 

l) wniosek Klubu Sportowego Quick Flik o przyznanie nagrody za osiągnięcia w dziedzinie 

edukacji, kultury i sportu; 

m) zawiadomienia Wójta Gminy Orońsko ws zwołania wyborczych Zebrań Wiejskich w 

sołectwach na terenie Gminy Orońsko; 

n) projekt uchwały ws. współdziałania z Powiatem Szydłowieckim w zakresie dowozu 

uczniów niepełnosprawnych do Publicznej Branżowej Szkoły Specjalnej I stopnia, 

Publicznej Szkoły Specjalnej Przysposabiającej do Pracy oraz Publicznej Szkoły 

Podstawowej Specjalnej w Szydłowcu. To jest kwestia, o którą prosił wójt o rozszerzenie 

porządku obrad. 

o) zawiadomienie Regionalnej Izby Obrachunkowej o przekazaniu do Wojewody 

Mazowieckiego wg właściwości Uchwały Rady Gminy w Orońsku z dnia 28 czerwca 024 

r. w sprawie: wyrażenia zgody na wprowadzenie należności pieniężnych Gminy Orońsko 



do Rejestru Należności Publicznoprawnych oraz określenia rodzaju należności pieniężnych, 

których dane są przekazywane do Rejestru Należności Publicznoprawnych. 

Bogata korespondencja. Większość kwestii jest formalnych. Te, które wymagały 

przekierowania, zostały przekierowane. 

 

5. Informacje na temat interpelacji i zapytań jakie wpłynęły do Przewodniczącego Rady 

Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami nie wpłynęły żadne 

zapytania i interpelacje. 

 

6. Informacje Wójta Gminy za okres między sesjami. 

Wójt Gminy Orońsko Pan Sylwester Różycki poinformował: Wysoka Rado, Panie 

przewodniczący. Jednym z takich ważniejszych działań, jakie zostały zrealizowane w 

okresie między sesjami, no to przede wszystkim odbiór drogi relacji Tomaszów-Śniadków. 

Inwestycja została odebrana i jest w użytkowaniu. Z działań kulturalnych, które odbywały 

się w okresie między sesjami, no to przede wszystkim Przegląd Obrzędów Ludowych w 

Zaborowiu, który odbył w pierwszą niedzielę lipca. Tutaj zwracam się również z takim 

apelem, ponieważ na sesji będzie procedowane zwiększenie środków finansowych na 

realizację zadania bezdomności zwierząt. Obecnie realizujemy sterylizację psów na terenie 

Gminy Orońsko. Obecnie, jak zaraportowała mi osoba za to odpowiedzialna, jesteśmy na 

poziomie między 25 a 30% realizacji tego zadania. Oznacza to, że mamy jeszcze do 

wydatkowania w granicach 20 tys. zł. A okres, do kiedy musimy te środki wydać, to jest 

koniec września. Tak więc bardzo mało czasu. Tak więc bardzo proszę, aby tą informację 

kolportować, ponieważ na dzień dzisiejszy, na bezdomność już, Pani Diano, ile mamy? 

Pani Diana Czubak: 110 tys. zł. Jeszcze dzisiejsze 10, czyli 120. 

Pan Sylwester Różycki: 120 tys. zł już na ten cel musimy wydać. Jak nie będziemy 

realizować sukcesywnie przeciwdziałania działania, to te koszty niestety będą rosły. 

Szanowni Państwo, jednym z takich ważniejszych działań jest również uczestnictwo w 

spotkaniu “Spuścizna artystów” w miejscowości Trebnitz. Jest to taka miejscowość 

bliźniacza podobna do Orońska w Niemczech, w której jest prowadzona działalność 

kulturalna zbliżona właśnie do naszego Centrum Rzeźby Polskiej w Orońsku. W zespole 

pałacowym odbywa się szereg typu wydarzeń kulturalnych, ale też ta placówka jest otwarta 

na młodzież. Głównie przyjmują do siebie szkoły. I tu tak na zaproszenie właśnie Pana 

Dyrektora tej placówki skorzystałem z możliwości uczestnictwa w tym spotkaniu, 



ponieważ widzę tu potencjał nawiązania współpracy pomiędzy naszymi samorządami, ale 

też przede wszystkim skorzystania z tego, co już właśnie w Centrum Rzeźby Polskiej udało 

się wypracować pomiędzy tymi instytucjami. Czyli zwiedzenie wystawy artysty Tyszki, 

który pracował właśnie w Orońsku i jego spuścizna należy do... znaczy dysponuje tą 

spuścizną Centrum Rzeźby Polskiej w Orońsku. Miałem przyjemność spotkać się z takim 

odpowiednikiem naszego Starosty. Powiat jest dużo większy od naszego, bo to jest 210 tys. 

mieszkańców, nasz to w granicach 40. Ale logistyka do tego obiektu jest bardzo dobra, 

ponieważ tam w granicach 6 godzin się podróżuje. I tutaj wiele takich pomysłów, które 

można by było wspólnie zrealizować. To też właśnie czy to wymiana młodzieży, czy 

seniorów, ta placówka jest na to przygotowana. I wydaje mi się, że nasza również, tak więc 

tutaj taka ciekawostka i możliwość współpracy. Z tego miejsca i w tym momencie również 

chciałbym po pierwsze podziękować Panu Sekretarzowi za dotychczasowy wkład w rozwój 

Naszej Gminy. Ogłoszony został konkurs na stronie internetowej. Poszukujemy Sekretarza. 

Osoby, kandydaci, którzy by chcieli składać aplikacje na to stanowisko mają możliwość do 

przyszłego poniedziałku. Tak, to jest 5 sierpnia. Tak więc Panie Sekretarzu, bardzo dziękuję 

za ten czas i tutaj jeśli chodzi o ten okres, który tutaj mam możliwość współpracować z 

Panem Sekretarzem, układa nam się bardzo dobrze i za to bardzo panu dziękuję. Tak 

pokrótce takie najważniejsze działania, które zostały podjęte. Jeśli są jakieś pytania do tych 

przedstawionych informacji, to proszę. 

Pan Jarosław Molenda: To może ja na początek. 

Pan Sylwester Różycki: A, jeszcze jedno, przepraszam Panie Przewodniczący. Dziś właśnie 

z Panem Przewodniczącym uczestniczyliśmy w nagraniu, w produkcji reportażu, na temat 

krzemienia czekoladowego. W ubiegły piątek zakończyły się badania geologiczne, które 

były prowadzone na naszym terenie. Spotkało się to z zainteresowaniem TVP3 Warszawa. 

Dziś o godzinie 18.30 będzie można zapoznać się z tym artykułem, znaczy z tym 

reportażem. Tak więc serdecznie zapraszam. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Jednak mam jeszcze pytanie dotyczące realizacji 

wymogu ustawowego kontroli zbiorników bezodpływowych na ścieki i oczyszczalni 

przydomowych. Ta kwestia jest jakoś dynamicznie realizowana, bo wiem, że był czas, który 

został wyznaczony na takie kontrole. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, dziękuję za to pytanie. Szanowni Państwo, obecnie jesteśmy 

na etapie właśnie kontroli zbiorników bezodpływowych na terenie Gminy Orońsko. Są 

kontrolowane umowy, jak również zaświadczenia odbioru tych ścieków. Na dzień obecny 

szacujemy, że jesteśmy w granicach do 35% realizacji, tak więc zasypywani jesteśmy 



wnioskami, tak więc prosimy o wyrozumiałość jeśli są jakieś kolejki do pracowników. 

Musimy się uzbroić w cierpliwość. Pierwszy termin, który był wyznaczony do końca 

miesiąca został przedłużony do 15 sierpnia. Tak więc bardzo prosimy o podawanie również 

tej informacji, bo z tego co już udało mi się zobrazować, nie wszyscy jeszcze wiedzą o 

prowadzeniu kontroli. Także bardzo prosimy o przekazywanie tej informacji i zgłaszanie 

tych zbiorników, bo to jest po prostu wymóg ustawowy. 

Pan Jarosław Molenda: Wymóg ustawowy. A raport do Wód Polskich, bo to będzie raport 

do Wód Polskich i do Inspektoratu Ochrony Środowiska, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Te dane posłużą, tak. 

Pan Jarosław Molenda: Mamy na to termin? Do końca roku czy wcześniejszy? 

Pan Sylwester Różycki: Wcześniejszy no niestety, ten termin już upłynął, ale to nie jesteśmy 

odosobnieni. Wszyscy mają ten sam problem w całej Polsce, tak więc to zadanie, które 

zostało na nas obłożone, no to realizujemy w miarę możliwości. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze, dziękuję bardzo, Panie Wójcie. Czy są pytania? Radny pan 

Bogdan Zdon, proszę bardzo. 

Pan Bogdan Zdon: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Wójcie. Chciałbym 

uzyskać informację na temat na jakim etapie jest realizacja przedsięwzięcia polegającego 

na budowie mostu w Dobrucie? 

Pan Sylwester Różycki: Nie przy budżecie? 

Pani Diana Czubak: Przy budżecie. 

Pan Bogdan Zdon: Przy informacjach… 

Pan Sylwester Różycki: Będziemy mówić przy budżecie. 

Pan Bogdan Zdon: Dobrze, nie ma problemu. 

Pan Sylwester Różycki: Chyba, że Pan chce teraz, a później będzie Pan pytał jeszcze. 

Pan Jarosław Molenda: Panie Wójcie, proszę, proszę, proszę. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Bogdanie, jeśli chodzi o realizację zadania pod tą nazwą 

“Przebudowa istniejącego obiektu mostowego na przepust stalowy w ciągu drogi gminnej 

relacji Dobrut-Bąków-Ciepła”. Obecnie jest ogłoszony przetarg. Jesteśmy po otwarciu 

kopert. Zgłosiło się pięć albo sześć firm. Sześć mamy? Sześć. Mamy sześć firm. I teraz tak. 

Na dzień dzisiejszy jeszcze nie została wyłoniona firma, ale już szacować trzeba, że do tej 

inwestycji będziemy musieli dołożyć w granicach 20% i teraz jesteśmy na etapie uzyskania 

źródła finansowania. Otrzymaliśmy wniosek od Kierownika Referatu do wprowadzenia 

tego zadania na ten cel w granicach, to jest do pozyskania, czyli w granicach 1 mln zł będzie 

nas kosztował ten most. Teraz musimy tylko znaleźć, Panie Bogdanie, 80%. 



Pan Jarosław Molenda: Czyli 800 tys. zł, bo z tego co pamiętam, że z budżetu mieliśmy 200 

tys. zł. Z tego przesunęliśmy na bieżącą naprawę, zabezpieczenie 5 tys. 195 tys. 

Pan Sylwester Różycki: Z tego względu, że właśnie ten most został wyłączony z 

użytkowania, postanowiliśmy ogłosić przetarg mimo nieuzyskanych dotacji, a to co jest 

zawarte właśnie w przetargu, że w razie jakby nam się tej dotacji nie udało uzyskać, no to 

przetarg nie zostanie rozstrzygnięty. Ale jesteśmy już wstępnie bardzo zaawansowani w 

uzyskaniu tej dotacji i wszędzie gdzie tylko jest możliwość, aplikujemy o środki o 

uzyskanie dofinansowania, tak więc w najbliższym czasie będziemy wiedzieć co dalej z 

tym mostem. 

Pan Jarosław Molenda: Czy unieważnić, czy jednak dofinansowanie. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Jedno ze źródeł finansowania wymaga od nas zabezpieczenia 

środków finansowych na 2025 rok, to też właśnie te zmiany w WPF są wnioskowane do 

Rady, czyli po prostu już ten okres realizacji, tak czy inaczej, byłoby przeciągnął się do 

2025 roku, no bo wykonawca też musi mieć czas na wybudowanie tego mostu, a Jednostka 

Wdrożeniowa po prostu zwraca się o zabezpieczenie tych środków i zagwarantowanie 

zabezpieczenia tych środków w 2025 roku, stąd też właśnie te zmiany w WPF-ie. 

Pan Bogdan Zdon: Jeszcze mam takie dodatkowe pytanie. Jak pan, Panie Wójcie, 

przewiduje termin rozpoczęcia remontu tego przepustu, tego mostu? 

Pan Sylwester Różycki: No to, to co powiedziałem, jak uzyskamy dofinansowanie, tak? 

Pan Bogdan Zdon: Tak, ale ja bym chciał na przykład usłyszeć jakieś przypuszczanie. Ten 

rok, przyszły… 

Pan Sylwester Różycki: Przypuszczalnie, do miesiąca powinniśmy, może się udać do 

miesiąca. Powinno się udać. 

Pan Bogdan Zdon: A czy po tym miesiącu, gdy podpisała firma umowę, jest w stanie do 

końca roku wykonać tą inwestycję? 

Pan Sylwester Różycki: No to to już rozmowy z wyłonionym wykonawcą, tak. 

Pan Bogdan Zdon: No ale już... 

Pan Sylwester Różycki: Termin jest dłuższy niż do końca roku. 

Pan Bogdan Zdon: Już w specyfikacji jest. Jest umowa. Dopuszczająca tak? Ten termin. 

Pan Sylwester Różycki: Tak jest. To wszystko no wiadomo, zależy od warunków 

atmosferycznych i od przeprowadzenia tego remontu, to znaczy budowy. Sam Pan wie, Pan 

budował nie jedną rzecz, to Pan wie, ale Pan pyta, tak? 

Pan Bogdan Zdon: Nie. Ja chciałem, żeby mieszkańcy, którzy…. 

Pan Sylwester Różycki: Wszyscy usłyszeli, tak. 



Pan Bogdan Zdon: … oglądają naszą transmisję. Usłyszeli. 

Pan Sylwester Różycki: Walczymy o to, żeby jak najszybciej zdobyć środki finansowe i 

wybrać wykonawcę. Żeby jak najszybciej rozpocząć tą inwestycję. 

Pan Bogdan Zdon: Dobrze, dziękuję. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze jakieś pytania? Bardzo proszę, pan 

Radny. 

Pan Paweł Matysiak: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Wójcie. Czy są jakieś 

zmiany, jeśli chodzi o układ modernizacyjny w Orońsku? Na jakim etapie jesteśmy? Chodzi 

o ulicę oczywiście Osiedlową, Cichą i Miłą. Czy został ogłoszony już przetarg? 

Ewentualnie wyłoniony wykonawca? Dziękuję. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę. Dobre informacje Panie radny, dla pana z tego względu, że 

wyceny, które posiadamy i projekty, czyli projekt na ulicę Osiedlową i wycena na Cichą i 

Miłą umożliwia nam puszczenie przetargu w ramach wysokości uzyskanego 

dofinansowania. Jedyne, co nam nie pozwala ogłosić w tym momencie przetargu, jest to 

wyrażenie zgody BGK, tak, czyli Banku Krajowego, na zmianę nazwy zadania. 

Proponowana nazwa zadania właśnie jest w materiałach. Jest to, tak jak w pamięci 

pamiętam, budowa dróg na terenie Gminy Orońsko, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Jest to bardzo ogólna nazwa z tego względu, że po prostu podczas, 

no wiadomo, wyceny wycenami, szacunki z szacunkami, ale tak czy inaczej weryfikuje to 

rynek. Szanowni Państwo, na dzień dzisiejszy nie ma możliwości ogłoszenia przetargu, 

ponieważ ulica Osiedlowa została wykreślona z dofinansowania z tego BGK. Wniosek 

został złożony 12 lipca i od tamtego czasu czekamy już na weryfikację tego wniosku. Jak 

tylko się pojawi zgoda, przetarg jest przygotowany i czeka na wpisanie daty. Tak więc tutaj 

proszę być spokojnym, jeśli tylko jednostka wdrożeniowa poda zielone światło, na drugi 

dzień jest ogłoszony przetarg. Dlatego mówię, na tym etapie jest to. 

Pan Jarosław Molenda: A czy są jakieś ryzyka związane z nieuzyskaniem pozytywnej 

akceptacji tego zadania przez BGK? 

Pan Sylwester Różycki: To znaczy, wydaje mi się, że nie, ponieważ charakter inwestycji 

jest taki sam. Budowa dróg, tam po prostu tylko i wyłącznie chodziło o to, żeby było bardzo 

precyzyjnie napisane, co chcemy robić w ramach tego zadania. Tak więc tu, jeśli 

dostaniemy zielone światło, od razu zaczniemy robić, tylko że tam z tego co udało nam się 

uzyskać informacje, są jakieś zmiany kadrowe. Tam nam się wymieniają opiekunowie, 

ciężko się dodzwonić, ale wnioski są poskładane. Czekamy na weryfikację. 



Pan Jarosław Molenda: Dziękuję. Czy są jeszcze? Moment. Proszę bardzo, pan Radny 

Kapusta. 

Pan Michał Kapusta: Wysoka Rado, Panie Wójcie, na ostatniej sesji poruszałem temat 

realizacji funduszu sołeckiego w Helenowie. Wiedzę, że żaden przetarg jeszcze nie został 

wrzucony w tablicę ogłoszeń. Coś się z tym będzie działo? 

Pan Sylwester Różycki: To już na wnioski tak? To będzie we wnioskach. Ale mogę 

odpowidać, Panie Przewodniczący. 

Pan Jarosław Molenda: Proszę bardzo, ale krótko, bo mamy jeszcze bardzo szeroką agendę. 

W związku z tym, jak Pan syntetycznie… 

Pan Sylwester Różycki: Jeśli chodzi o realizację funduszy sołeckich, jak Państwo zauważyli, 

został ogłoszony harmonogram wyboru nowych sołtysów, także przeprowadzamy wybory 

na terenie całej gminy. Jedna rzecz to jest taka, że jesteśmy na etapie weryfikacji wszystkich 

zadań sołeckich, tak na przykład jak niektóre zadania, które nie mają szansy na realizację 

np. wykonania dokumentacji na nieruchomości, które nie są własnością naszej gminy, tak 

więc raczej nikła szansa, że zostaną zrealizowane. Ale jeśli chodzi o te budowy dróg 

destruktem, tak? 

Pan Michał Kapusta: No tam jakimś lepikiem było. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, i teraz jeśli chodzi o destrukt i o budowę dróg, wiele z tych 

zadań sołeckich jest przeznaczone na budowę dróg z destruktu, tak na przykład u Pana jest, 

prawda, ta droga z destruktu i potem ten lepik i tak dalej. I teraz tak, zostało wystosowane 

pismo do Zarządu Urzędu Marszałkowskiego o przekazanie nam na rzecz gminy jakiejś tam 

ilości, już nie pamiętam, ile w tym piśmie było, pamięta Pan panie Sekretarzu ile to było? 

Pan Józef Bakuła: Duże ilości… 

Pan Sylwester Różycki: Duże ilości destruktu. I teraz jest na etapie do rozpatrywania z tego 

tam, co udało mi się pozyskać informacje. Jakaś część już destruktu jest planowana dla nas, 

tylko Zarząd musi zdecydować i w momencie jak będziemy mieć wiedzę, jaka ilość tego 

destruktu jest dla nas przekazana dla gminy bezpłatnie, będziemy mogli ogłosić jeden 

przetarg, jedno zapytanie dla wszystkich zadań w gminie, na przykład w miejscowości 

Krogulcza, tam jest na przykład zakup destruktu i wykonanie drogi z destruktu. No to jaki 

jest sens wybierać wykonawcę do budowy i lepienia jak zaraz możemy mieć destrukt, co 

przełoży się na zwiększenie jakby zakresu i zwiększenie efektywności kładzenia. Tak więc 

to będzie na najbliższym czasie, tak żeby jeszcze te zadania porobić przed końcem tego 

roku. 

Pan Jarosław Molenda: Czyli rozumiem, że dotyczy to optymalizacji kosztów związanych 



z wykonawstwem. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze. Pan Bogdan Zdon miał pytanie. 

Pan Bogdan Zdon: Panie Wójcie, jak to się stało, co się stało i kto to zrobił, że została 

usunięta ulica Osiedlowa z wniosku? 

Pan Sylwester Różycki: No to mówiłem Panie Bogdanie. Piszemy ogólnie, bo tak BGK 

planuje, tak? To, że będziemy robić ulicę Osiedlową, no to ją będziemy robić. Czy będziemy 

robić Cichą i Miłą, no to się okaże po przetargu. Mamy nadzieję, mieścimy się w kosztorysie. 

Ja mam nadzieję, że ten przetarg pójdzie i mieścimy się w zabezpieczonych środkach we 

wkładzie własnym, dofinansowaniu i podpisujemy umowę i te trzy ulice będą podpisane do 

realizacji tego zadania. 

Pan Jarosław Molenda: Rozumiem Panie Wójcie, że odziedziczył Pan te wykreślenie z 

poprzedniej kadencji? 

Pan Sylwester Różycki: Dokładnie tak. 

Pan Bogdan Zdon: A o to mi chodziło. 

Pan Sylwester Różycki: A o to Panu chodzi. 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Ja zrozumiałem, czemu się nie nazywają ulicami? 

Pan Bogdan Zdon: Nie, nie, nie. 

Pan Sylwester Różycki: Po prostu w styczniu został złożony wniosek o wykreślenie tej 

drogi z dofinansowania. 

Pan Bogdan Zdon: Przez kogo? 

Pan Sylwester Różycki: No teraz to nie mam dokumentów, ale przez Pana Wójta, tak? Pan 

Wójt złożył wniosek o wykreślenie tej inwestycji ze względu na toczące się postępowanie, 

prawo własności i tak dalej, i tak dalej. Tylko, że wniosek o pozwolenie na budowę był 

złożony w grudniu 2023 roku, czyli jesteśmy dużo do przodu jak z ulicą Dworską. To też 

troszeczkę niezrozumiałe, ale to naprawiliśmy w sposób, że złożyliśmy wniosek o, tak jak 

mówiłem, nazwa, czyli budowa dróg w Gminie Orońsko. nie trzeba wyszczególniać nazw 

ulic, w nazwie zadania, po prostu wskazywać, które drogi, tylko po prostu wpisaliśmy w 

ten sposób, że będziemy realizować te inwestycje, na które posiadamy dokumentację, a na 

te drogi już posiadamy, a na Dworską nie. 

Pan Bogdan Zdon: Dziękuję. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Ostatnie pytanie, proszę bardzo, Radny Adam 

Stańczyk. 



Pan Adam Stańczyk: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado. Skoro była mowa o budowie 

nowych dróg z destruktu, chciałbym zapytać, czy jest przewidywana, a jeśli tak, to kiedy 

naprawa dotychczasowych dróg z destruktu, bo takie [niezrozumiałe], a na razie się nic z 

tym nie dzieje. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Adamie, mamy zabezpieczone środki finansowe na remonty 

dróg, które są bardzo znikome. Dlatego właśnie ten pomysł pozyskania tego destruktu, bo 

po co kupować destrukt? Tam jakbyśmy mieli go za darmo. I te po prostu środki, które są 

przenoszone na remonty, no to przeznaczyć tam, gdzie jest najbardziej pilna potrzeba. 

Rozumiem, że to chodzi o drogę pomiędzy strażą a tym... Tak, byłem na tej drodze i to 

wymaga natychmiastowej interwencji. No ale rozumiem, że tą samą technologią. 

Pan Adm Stańczyk: No tak, wiadomo. 

Pan Sylwester Różycki: Dokładnie. 

Pan Adam Stańczyk: Dopóki idą budowy, to nie będziemy robić lepiej, bo jest… 

Pan Sylwester Różycki: No dokładnie. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze. Bardzo Państwu dziękuję. Panie Wójcie, dziękuję za 

wyczerpujące merytoryczne odpowiedzi. 

 

7. Przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie 

między sesjami. 

1. Posiedzenie Komisji Samorządu, Ładu, Porządku Publicznego, Handlu i Usług z dnia 

09.07.2024 r. 

Przewodniczący Komisji Samorządu, Ładu, Porządku Publicznego, Handlu i Usług Pan 

Emil Gawin poinformował: To był 9 lipca 2024. To było drugie posiedzenie Komisji 

Samorządu i Ładu Porządku Publicznego, Handlu i Usług. I tak naprawdę jedynym 

punktem był wspólny wyjazd właśnie wcześniej wspomnianej naszej Komisji i Komisji 

Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu. Była to wizytacja w placówkach oświatowych, czyli 

nasze cztery szkoły podstawowe i przedszkole. I wśród wniosków... Znaczy ogólnie cały 

wyjazd, całą wspólną Komisję wyjazdową uważam za bardzo owocną. Wiele ciekawych 

dyskusji, wiele spostrzeżeń, wiele pomysłów gdzieś na przyszłość jeśli chodzi o rozwój 

placówek i podwyższenia atrakcyjności, tak bym to ujął. I w trakcie Komisji wnioski, jakie 

przyjęliśmy, to wniosek o przycięcie gałęzi przy placu zabaw w Guzowie przy Publicznej 

Szkole Podstawowej oraz skoszenie trawy na boisku, o instalację głowic termostatycznych 

w Szkole Podstawowej w Orońsku. Tak popularnych pokręteł. Po pierwsze chodzi o 

regulację temperatury kaloryferów, ponieważ są rozkręcone, po drugie jest to dość 



niebezpieczne, ponieważ jakieś szpikulce wystają. To stwarza dość spore 

niebezpieczeństwo. Wnioskujemy, aby się tym jak najszybciej zająć. O wymianę podłoża 

bezpiecznego na placach zabaw przy Szkole Podstawowej w Wałsnowie, Szkole 

Podstawowej w Guzowie oraz Szkole Podstawowej w Orońsku. O montaż monitoringu, tu 

propozycja fotopułapka, aby nie łączyć tego z żadnym systemem, na placu zabaw przy 

Szkole Podstawowej w Guzowie. Tam dość często dochodzi do zniszczeń tak sprzętów, jak 

i ogrodzenia. Mimo że to jest zamknięte, to ogrodzenie jest niszczone. Jeśli jest otwarte, to 

niszczone są urządzenia. O renowację podmurówki w Szkole Podstawowej w Ciepłej. O 

wymianę włazu szamba przy Szkole Podstawowej w Ciepłej. Tam właz jest wyszczerbiony, 

uszkodzony. Jest dość spora dziura. O naprawę urządzeń na placach zabaw przy Szkole 

Podstawowej w Ciepłej. O remont schodów drugiego wejścia, tak zwanego wejścia 

służbowego przy szkole w Ciepłej. O wymianę siatki przy Orliku w Szkole Podstawowej 

w Wałsnowie. O reorganizację urządzeń na placu zabaw przy Szkole Podstawowej w 

Wałsnowie. O przeniesienie urządzeń siłowni zewnętrznej przy Szkole Podstawowej w 

Wałsnowie. I o zmobilizowanie mieszkańców mieszkających przy przedszkolu ul. Wesoła 

do utrzymania czystości w terenie wokół budynku. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Panie Emilu, czy to zostało sformalizowane w 

postaci wniosków do Wójta, czy w postaci raportu? 

Pan Emil Gawin: Tak, w postaci wniosków.  

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. 

 

2. Posiedzenie Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu z dnia 09.07.2024 r. 

Wiceprzewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu Pani Wiesława 

Kaczyńska poinformowała: Szanowny Panie Wójcie, Panie Przewodniczący, Szanowni 

Państwo Radni. Było pierwsze posiedzenie właśnie Komisji w dniu 9 lipca, Komisji 

Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu. Pierwszym punktem to był wybór 

Wiceprzewodniczącego Komisji. I Wiceprzewodniczącą Komisji właśnie została Wiesława 

Kaczyńska. Drugim punktem mieliśmy to wspólny wyjazd Komisji Oświaty, Kultury, 

Zdrowia i Sportu oraz Komisji Samorządu, Ładu, Porządku Publicznego, Handlu i Usług 

do placówek szkolnych na terenie Gminy Orońsko. I tu właśnie takie wnioski myśmy tu 

zanotowali. Pierwszy wniosek to jest wymiana nawierzchni balkonu w Publicznej Szkole 

Podstawowej w Orońsku. Drugi wniosek o mycie okiem na hali gimnastycznej też w PSP 

w Orońsku. Trzeci wniosek, wymiana szyby w bibliotece w Orońsku. Następny, montaż 

dozowników na mydło w płynie w Publicznej Szkole Podstawowej w Guzowie. Następny, 



naprawa nawierzchni Orlika w Publicznej Szkole Podstawowej w Guzowie. Następny 

wniosek, o przeprowadzenie analizy źródeł zewnętrznego finansowania termomodernizacji 

w Publicznej Szkole Podstawowej w Guzowie i w Ciepłej. Siódmy wniosek o podjazd na 

wózek inwalidzki. I tu mi się wydaje, że to jest ten podjazd w Ciepłej. Ale tu chodzi o 

Szkołę Podstawową w Ciepłej. Ósmy wniosek, wymiana sanitariów, montaż pisuarów, 

drzwi w łazience w Publicznej Szkole Podstawowej w Wałsnowie, ponieważ tam właśnie 

sanepid stwierdził, że właśnie muszą być te pisuary w łazience dla chłopców. Nie to, że 

jedna łazienka dla chłopców i dla dziewczyn tylko, że muszą być i w tej drugiej. Dziewiąty 

wniosek: o odnalezienie zdemontowanych lamp i ich ponowny montaż w sali 

gimnastycznych u Publicznej Szkole Podstawowej w Wałsnowie. Ponieważ firma lampy 

zdjęła, Nie wiem czy miała to wymienić, czy naprawić, ale te lampy zginęły. 

Pan Emil Gawin: Znaczy nie. Przepraszam przerwę. To pracownicy Gminy. Tam chodziło 

o to, że lampy w Sali gimnastycznej, zawiesia tych lamp się oberwały. Lampy wisiały na 

przewodach, więc zostało to zgłoszone do Gminy. Ktoś – informacja jaką dostałem od Pani 

Dyrektor - ktoś z Gminy przyjechał, rozstawił rusztowanie i zamiast poprawić zawiesia i 

poprawić też zawiesia przy pozostałych lampach, sprawić ich stan, to po prostu lampy 

zostały odcięte, kable zaizolowane i lampy zniknęły. 

Pan Jarosław Molenda: Ale Szanowni Państwo, ja mam takie nieodparte wrażenie, że 

większość tych wniosków to nie są wnioski do Wójta, tylko do Dyrektora szkoły. Bo montaż 

dozowników, przepraszam bardzo, to jest w gestii Dyrektora szkoły. Czy powiedzmy sobie 

mycie okien. No też to musi zorganizować jakoś kierownik. 

Pani Wiesława Kaczyńska: O finanse może właśnie na te rzeczy, żeby to właśnie 

sfinansować. 

Pan Jarosław Molenda: Ale każda szkoła ma swój budżet, w którym może się poruszać. W 

związku z powyższym, wydaje się, że te wnioski według właściwości powinny trafić do 

Dyrektora szkoły i do wiadomości Wójta jako organu prowadzącego szkołę. 

Pani Wiesława Kaczyńska: A to są wnioski od Pań Dyrektorek. 

Pan Jarosław Molenda: Nie wyobrażam sobie, że Wójt czy pracownik Urzędu Gminy 

będzie zaangażowany w organizację mycia okien w szkole. Nie wiem, może Państwo Radni 

macie inne... 

Pani Wiesława Kaczyńska: Bo to jest na wysokości, trzeba rusztowanie. 

Pan Jarosław Molenda: No ale Wójcie, czy Wójt ma uprawnienia do pracy na wysokości? 

Nie ma. 

Pan Sylwester Różycki: Ja mam takie pytanie. 



Pan Jarosław Molenda: Proszę Państwa, Panie Wójcie. 

Pan Sylwester Różycki: Padła tutaj informacja, że uzyskał Pan informację, że te lampy 

zostały zdemontowane przez pracowników Gminy od Pani Dyrektor, tak, bo to chodzi o 

Panią Janicką. Czy mamy informację, w jakim okresie mogły zostać demontowane te lampy? 

Który rok? 

Pan Emil Gawin: To był zeszły rok. Na pewno w zeszłym roku, czyli poprzednicy. Niestety 

Pani Dyrektor nie była w stanie precyzyjnie powiedzieć, co to byli dokładnie za pracownicy 

i co się z tymi lampami stało. Ja jestem tutaj osobiście jakby na etapie poszukiwań, 

ponieważ od Pani Dyrektor nie jestem w stanie tych informacji pozyskać, stąd też 

wnioskowałem już na Komisji Rolnictwa w tej kwestii. 

Pan Jarosław Molenda: Panie Radny, ale to wskazuje, że jest wadliwy nadzór. 

Pan Bogdan Zdon: Jak Dyrektorka mogła wpuścić osoby, których nie zna, i nie ma 

popisanych żadnych dokumentów. 

Pan Jarosław Molenda: Żadnych upoważnień... 

Pan Bogdan Zdon: Ani nic. I wpuszcza osoby, które przyjeżdżają i robią, co chcą. Jeszcze 

nie wiadomo, czy to są pracownicy z Urzędu. 

Pan Jarosław Molenda: To są uchybienia w zarządzaniu. Myślę, że trzeba by było to w jakiś 

sposób wyjaśnić i no nie chcę tutaj w jakiś sposób naciskać, ale to według mnie mieści się 

w kategoriach upomnienia służbowego. 

Pani Wiesława Kaczyńska: No dobrze. Następny wniosek to jest zamiana świetlówek na 

energooszczędne w Publicznej Szkole Podstawowej w Wałsnowie. Następny jedenasty. 

Serwis urządzeń grzewczych też w szkole w Wałsnowie. Tam chodzi o pompę ciepła, butlę 

gazową i fotowoltaikę. Bo tam jest coś, może Pan opowie? 

Pan Emil Gawin: Tam chodzi ogólnie o konfigurację tego systemu i tu też jest podobny 

problem jak z tymi lampami, że najpierw ktoś przyjechał, włączył, po zamontowaniu 

fotowoltaiki, i pompy ciepła, zaczęły przychodzić duże rachunki, zaczęło się już ciepło, 

więc ktoś znowu przyjechał - ktoś przyjął to są informację, które uzyskuje od Pani Dyrektor 

– i wyłączył cały system. 

Pani Małgorzata Burek: Mam pytanie. Dlaczego jest w dalszym ciągu butla gazowa, skoro 

była przeprowadzona termomodernizacja i są pompy ciepła. Więc na jakiej podstawie jest 

tam butla, która podobno jeszcze nie działa i są jakieś wycieczki? I to jest takie zaniechanie 

poważne. 

Pan Jarosław Molenda: Czy to jest alternatywny system grzewczy, który na wypadek usterki 

systemu OZE będzie uruchamiany, czy to jest, tak jak tutaj Pani Radna powiedziała, jakieś 



powiedzmy sobie niedopatrzenie w tym zakresie, zaniechanie? 

Pan Emil Gawin: Na tę chwilę… Tak, tak, proszę. 

Pan Sylwester Różycki: Jeśli chodzi o tę butlę i tę nieszczelność, tak?  Otrzymałem pismo 

od Pani Dyrektor, że wezwała dzierżawcę, czyli właściciela tej butli, ponieważ to jest 

dzierżawiony zbiornik, do usunięcia tej usterki w trybie natychmiastowym. To było zaraz 

po Komisji. 

Pan Jarosław Molenda: Czyli Komisja ma sukces, bo Dyrekcja podjęła działania. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, ale podjęła działania z tego względu, że właśnie po Komisji 

te wnioski kierowała do Wójta, żeby to Wójt się tym zajął. Tak więc tu, jeśli chodzi o tę 

kwestię, to wytłumaczyłem Pani Dyrektor, że to jest obiekt oddany pod zarząd Dyrektora i 

to osobą kompetentną do usunięcia tej usterki jest właśnie Pani Dyrektor. Tak więc te kroki 

już Pani Dyrektor podjęła, czyli Pani Dyrektor wystąpiła do właściciela firmy o podjęcie 

tych działań. 

Pan Jarosław Molenda: Tu się nasuwa kolejny wniosek taki ogólny, że wymagane jest 

spotkanie z dyrekcjami wszystkich placówek oświatowych i objaśnienie jakie mają … 

Pan Sylwester Różycki: Sukcesywnie, Panie Jarosławie, się to właśnie dzieje. 

Pan Jarosław Molenda: … kompetencje. Bo to wskazuje, że takiej wiedzy, przez wiele lat 

zarządzania, nie nabyły te osoby. 

Pan Bogdan Zdon: Panie Przewodniczący, nie otrzymały zakresu obowiązków i czynności? 

Pan Jarosław Molenda: Pewnie to wynika z kodeksu pracy i takie działania pewnie były 

podjęte, trzeba to zweryfikować. 

Pan Bogdan Zdon: Gdzieś muszą być umowy, i zakres czynności, odpowiedzialności i 

obowiązków jaki na nich spada. 

Pan Jarosław Molenda: No tak jak tutaj Pan Wójt mówił, jest to sukcesywnie realizowane, 

także myślę, że nie będzie już takich wniosków o uzupełnienie dozowników na mydła. Bo 

to jest... 

Pani Diana Czubak: A ja wtrącę te swoje dwa grosze. Bo jeśli chodzi o ten Wałsnów, jeśli 

chodzi o ogrzewanie, od takiej strony, powiem, finansowej. My jeszcze będziemy 

dziękować za to, że tam jest ta butla gazowa, jeśli chodzi o środki finansowe. Bo powiem 

tak, przykład jeszcze takiej jednostki jak świetlica w Łaziskach, gdzie mamy 5 tys. zł za 

okres półroczny, tam też również jest pompa ciepła. 5 tys. jeśli chodzi o pół roku ogrzewania, 

funkcjonowania tej pumpy ciepła. A my w skali roku, jeśli chodzi o butlę gazową, bo tam 

również było, płaciliśmy do 2 do 3,5 tysiąca. 

Pan Sylwester Różycki: 3,5 to max. 



Pani Diana Czubak: Tak. To samo się dzieje w szkole w Wałsnowie. Tam budżet był 

przewidziany na butlę gazową, a na tą chwilę mamy zjedzony budżet już pompą ciepła na 

cały okres grzewczy. 

Pan Jarosław Molenda: Czy to oznacza, że był wadliwie przeprowadzony audyt i źle 

dobrane pompy ciepła i fotowoltaika? Czy jest jakaś inna przyczyna? Ja myślę, że to 

będzie... 

Pani Wiesława Kaczyńska: Pani Dyrektor właśnie to zawnioskowała, czy tej butli nie 

zostawić i jej serwisu nie zrobić. Ponieważ właśnie jak pani Diana powiedziała, że już 

budżet ta pompa zjadła, a oszczędność byłaby wtedy, bo było ogrzewanie gazowe. 

Pan Jarosław Molenda: Proszę Państwa... 

Pani Wiesława Kaczyńska: Za ogrzewanie gazowe było mniej? 

Pan Emil Gawin: Tak, tu się absolutnie zgadzam, tylko jakby no w związku z tym, po co 

było poczyniać te inwestycje w postaci fotowoltaiki i pompy ciepła, skoro w tej chwili, 

wracamy do gazu, który już w tej chwili jest dość przestarzałym źródłem ciepła. Więc teraz 

pytanie, czy czasem inwestycja , która została poczy…. czy to jest tylko kwestia 

konfiguracji tego systemu, który jest, czyli tych pomp ciepła oraz fotowoltaiki, czy po 

prostu tam został nieodpowiedni system zamontowany. 

Pan Jarosław Molenda: Ja myślę, że to powinien być przedmiot Komisji, aby spróbować to 

wyjaśnić i jeżeli da się naprawić, to trzeba naprawić, podjąć działania naprawcze. Natomiast, 

Pani Wiesławo… 

Pani Wiesława Kaczyńska: Dobrze, następny wniosek jeszcze tu jest. 

Pan Jarosław Molenda: Tak, właśnie. 

Pani Wiesława Kaczyńska: O przeszkolenie pracowników właśnie w tej szkole w 

Wałsnowie w zakresie obsługi tych urządzeń grzewczych, ponieważ tam właśnie nie ma 

osoby, która by to nie wiem, no sprawdzała, czy dobrze jest ustawione, bo nikt tym się nie 

zajmuje i właśnie Pani Dyrektor mówi, że ona ma się tam w ogóle nie dotykać, nie zaglądać, 

tak pracownik powiedział, tak to wyglądało, więc ona nie dotyka. 

Pan Sylwester Różycki: Wiemy jaki pracownik? 

Pan Emil Gawin: Nie, znowu mamy informację o pracowniku, który po prostu powiedział, 

że to ma działać, tak? Potem przyszedł kolejny pracownik i powiedział, że wyłączamy, bo 

po co to chodzi skoro jest ciepło. Przepraszam, jeszcze dokończę. W tej chwili z informacji, 

którą uzyskałem, Pani Dyrektor, ani żaden z pracowników Szkoły Podstawowej w Orońsku 

nie ma dostępu do aplikacji, która chociażby pokazuje, czy ta fotowoltaika w ogóle działa, 

czy nie działa, czy generuje jakiś prąd, czy nie generuje jakiegoś prądu. Ustawień falownika 



i tak dalej, i tak dalej. Nie ma żadnej kompetentnej osoby, która byłaby w stanie w 

jakikolwiek sposób to nadzorować. 

Pan Jarosław Molenda: To to jest ważne. 

Pan Mariusz Mirecki: Tutaj jeśli chodzi o tą kwestię, no to patrzę na Pana Mariusza, ale nie 

zabiera głosu w tej sprawie, ale tutaj jest sugestia Pana Mariusza, którą podpowiadał już 

wcześniej, tak, około tygodnia rozmawiamy na ten temat, bo widzimy te rachunki i wiemy, 

że już konieczność jest coś z tym zrobić. Po prostu musimy specjalistyczną firmę, która by 

zrobiła nam tak jakby zobrazowanie całej sytuacji tak, czyli taki zewnętrzny serwis, żeby 

po prostu nam pokazała, czy to są prawidłowe wartości powprowadzane w te urządzenia, 

po prostu żeby taką analizę po prostu zrobić. 

Pan Jarosław Molenda: Też trzeba chyba podejść do sprawy formalnych zapisów i tych 

umów, bo przepisy prosumenckie, one się tam zmieniają co kawałek i być może te kwoty 

da się też zmodyfikować, zmniejszyć jakimiś zapisami, aneksami umów, które są zawarte 

z energetyką. W związku z tym, tu jest wiele wątków i wydaje się, że dzisiaj tego nie 

rozstrzygniemy. Ważne jest, że to się pojawiło. Czy ma Pani jeszcze jakieś wnioski? 

Pani Wiesława Kaczyńska: Tak. Jeszcze, Panie Przewodniczący. Następny wniosek to jest 

o stojaki na rowery w placówce Przedszkola na ulicy Wesołej, ponieważ tam dużo osób 

przyjeżdża rowerami i są te rowery opierane o budynek. Nie ma tam stojaka, jak rodzice po 

dzieci przyjeżdżają, więc nie ma takiego stojaka, żeby właśnie te rowery sobie stawić. 

Pan Jarosław Molenda: To znaczy jaka tam była sugestia Pani Dyrektor? To Wójt ma 

uspawać czy? 

Pani Wiesława Kaczyńska: Zakupić. 

Pan Jarosław Molenda: Aha zakupić. Ale w budżecie szkoły nie ma? 

Pani Wiesława Kaczyńska: No też nie wiemy, Panie pPrzewodniczący. Chyba nie ma, skoro 

o to prosi, tak? 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Następny wniosek. Wymiana drzwi wejściowych w budynku 

klubu sportowego Oronka. I ostatni wniosek. O budowę sali Publicznej Szkoły 

Podstawowej w Ciepłej. 

Pan Jarosław Molenda: O i to jest jedyny wniosek, który, że tak powiem, obejmuje i dotyczy 

Komisji Oświaty i Edukacji. Pozostałe to są drobiazgi, które są w zakresie bieżącej 

działalności dyrekcji. Natomiast ja mam takie jeszcze pytanie. Pozwolę sobie jako pierwszy 

zadać, bo są jeszcze dwa pytania z sali. Czy w obszarze systemu edukacji, bieżących potrzeb 

związanych z pomocami dydaktycznymi, z jakimiś planami wdrażania innowacji 



edukacyjnych, była rozmowa, czy sugestie jakieś Pani Dyrektor, były, czy raczej nie? 

Pani Wiesława Kaczyńska: Raczej nie. 

Pan Emil Gawin: Nie. Panie Dyrektor raczej były zadowolone, jeśli chodzi o 

dosprzętowienie, że tak powiem, to były zadowolone, czyli tablice interaktywne we 

wszystkich salach, lubprawie we wszystkich, bo tam bodajże w Guzowie jest jedna tablica 

objazdowa, tam do jednej sali czy dwóch brakuje. Jeśli chodzi o sprzęt komputerowy, to 

chociażby w Wałsnowie jest całkiem nowoczesny. W Orońsku również mamy, jeśli chodzi 

o salę gimnastyczną, w miarę świeżą, nie świeżą, informatyczną przepraszam, zakupiony 

sprzęt w miarę swieży. Także tu raczej Panie były zadowolone. 

Pan Jarosław Molenda: A czy była rozmowa dotycząca obłożenia uczniami tej placówki? 

Bo stamtąd sporo osób jest dowożonych do Orońska, co stoi tutaj u podstaw takiego 

zachowania rodziców, że nie chcą posyłać dzieci 10 metrów od posesji, a chcą, aby Gmina 

dowoziła młodzież do Orońska. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Pani Dyrektor zasugerowała właśnie, że dzieciaki odchodzą, 

prawda, z Guzowa do Orońska. 

Pan Jarosław Molenda: A dlaczego? Mamy jakąś analizę? 

Pani Wiesława Kaczyńska: Po prostu w przypadku konkretnego nie powiedziała, dlaczego, 

tak, więc zaczęliśmy sugerować troszeczkę, tak, może jakieś właśnie lekcje otwarte, może 

zebrania i tak dalej, jakieś zajęcia dla rodziców. I troszeczkę sugestii żeśmy tam powiedzieli, 

tak, na ten temat, żeby z tym wyjść do rodziców i po prostu tą szkołę promować. 

Pan Jarosław Molenda: Bo to będzie prowadziło do powolnej degradacji tej placówki 

oświatowej, bo za chwilę nie będzie subwencji wystarczającej, wynikającej z ilości dzieci. 

No i ci nauczyciele, co będą robić? 

Pan Emil Gawin: Ogólnym naszym wnioskiem, naszej wspólnej Komisji było to, że jakby 

szkoła w Orońsku jest przeładowana, tak naprawdę. Pozostałe Dyrekcje narzekały na to, że 

jakby tych dzieci jest coraz mniej, bo tutaj do Orońska są te dzieci dowożone. Tutaj w tym 

punkcie, tak jak Pani Radna wspomniała, naszymi sugestiami były właśnie jakieś dni 

otwarte, czy jakieś festyny, organizowanie festynów szkolnych, troszeczkę większe 

zaangażowanie. Nie wiem, czy wszystko. Wszystko to padło co najmniej raz. Ja potem 

wspominałem. Nie wiem, angażowanie dzieci właśnie w jakieś olimpiady, w tego typu 

rzeczy, tak? Czyli wychodzenie z tymi dzieciakami na zewnątrz. 

Pan Jarosław Molenda: No to jest podstawa. 

Pan Emil Gawin: To były nasze sugestie do Dyrekcji. Dyrekcje raczej tylko narzekały. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję Panie Emilu. Pani Radna Grduk, proszę bardzo. Później 



Pani Małgorzata. 

Pani Julita Grduk: Ja odnośnie tego stojaka przy Przedszkolu, to Pani Dyrektor ma 

pieniądze na stojak na rowery z funduszu sołeckiego. 

Pan Sylwester Różycki: No właśnie miałem to mówić na końcu. 

Pan Jarosław Molenda: W związku z powyższym, to jest do realizacji, tylko trzeba naciskać 

i przypominać się, tak jak tutaj Pan Radny i Sołtys w jednej osobie dopytywać i pilnować 

sprawy. Dobrze, Pani Małgorzato. 

Pani Małgorzata Burek: Ja bym poprosiła o suche dane, czyli ile uczniów jest w danej szkole 

i ile uczniów w pierwszej klasie. Bo pisaliśmy, znaczy ja nie pisałam, ale Wy 

Przewodniczący żeście pisali, ilu uczniów. I to byłyby te suche dane, które by zobrazowały 

nam właśnie ten problem. 

Pani Wiesława Kaczyńska: No właśnie Pan Przewodniczący nie zapisywał, ja dostałam 

takie sprawozdanie. Nie mamy tego. 

Pan Emil Gawin: Pod ręką tych danych w tej chwili nie mam, ale tak ogólnie rzecz ujmując, 

porównajmy. Oorńsko mamy klasy nawet po 25 osób i szkoła pracuje na dwie zmiany. W 

szkołach tak jak w Wałsnowie, czy w Guzowie mamy klasy po dwie osoby. Po dwie, trzy, 

cztery osoby. Największa klasa w Wałsnowie jest z tego, co kojarzę właśnie, 11 albo 12 

osób. 

Pan Jarosław Molenda: A pensum nauczyciela trzeba zapłacić takie samo. Dobrze, dziękuję 

bardzo za relację. Jeszcze nam została Komisja Finansowo-Budżetowa Spraw 

Socjalnych… 

Pan Emil Gawin: Przepraszam. 

Pan Jarosław Molenda: Tak? 

Pan Emil Gawin: Jeszcze skoro już jestem przy głosie, tak wetknę się pomiędzy Komisje, 

które obradowały. Jako Przewodniczący Komisji Statutowej chciałbym poinformować, że 

prace merytoryczne nad statutem się zakończyły w tej chwili. Statut jest redagowany i 

pójdzie do konsultacji z kancelarią prawna. 

Pan Jarosław Molenda: Bardzo dziękuję za tę informację. Czyli w najbliższym czasie, to 

jest miesiąc do dwóch, powinniśmy ten statut poddać pod obrady Rady Gminy. Dobrze, 

dziękuję bardzo. 

 

3. Posiedzenie Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych z dnia 31.07.2024 r. 

Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych Pan Paweł Matysiak 

poinformował: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Wójcie. W dniu dzisiejszym o 



godzinie 14.00 odbyło się IV posiedzenie Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw 

Socjalnych. Jeśli chodzi o porządek obrad, w punkcie pierwszym mieliśmy opiniowanie 

projektów uchwał złożonych właśnie na dzisiejszą sesję. Punkt drugi: sprawy bieżące. 

Wszyscy Radni uczestniczyli w posiedzeniu Komisji. Z zaproszonych gości był Pan Wójt, 

Pani Skarbnik, Pan Sekretarz, Pani Wiceprzewodnicząca Rady. Jeśli chodzi o opinię co do 

uchwał składających się na dzisiejszą sesję, wszystkie cztery uchwały zostały pozytywnie 

zaopiniowane przez Komisję. Pięć głosów za pozytywną opinią. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję. 

Pan Paweł Matysiak: A, jeszcze moment. Punkt drugi: sprawy bieżące. W sprawach 

bieżących nie było żadnych wniosków. Dziękuję. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo Panie Pawle. 

 

8. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2024-2040; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o przedstawienie projektu uchwały Skarbnik Gminy 

Panią Dianę Czubak. 

Pani Diana Czubak: Jeśli chodzi o zmiany dokonane w Wieloletniej Prognozie Finansowej, 

zmian dokonano w przedsięwzięciach, gdzie dokonano zmiany nazwy zadania. Między 

innymi wprowadzono nowe przedsięwzięcie usuwając [niezrozumiałe], dotyczy samego 

przedszkola, a wprowadzono przedsięwzięcie “Budowa budynku na potrzeby przedszkola 

i żłobka na terenie Gminy Orońsko”. I tutaj kwoty pozostały bez zmian, tutaj została tylko 

zmiana nazwy zadania. Usunięto nazwę zadania jako “Modernizacja układu 

komunikacyjnego w miejscowości Orońsko” - i tutaj Osiedlowa, Dworska, Cicha i Działki 

91. Wprowadzono przedsięwzięcie jako “Budowa dróg na terenie Gminy Orońsko”, kwoty 

pozostały bez zmian. To są inwestycje finansowane ze środków BGK Polski Ład. W trzecim 

punkcie jeśli chodzi o przedsięwzięcia, wprowadzono nowe przedsięwzięcie pod nazwą 

“Plan ogólny Gminy Orońsko”. Tu jest realizacja tego zadania przyjęta w latach 2024-2025. 

Sama zapłata w roku 2025. Wprowadzamy po stronie dochodowej kwotę 165 123,66 zł jako 

środki do pozyskania z KPO. Nasz wkład do tego całego zadania będzie wynosił 37 978,45 

zł. Są to założenia takie, że regulamin KPO przewiduje, że dofinansowuje nam środki w 

kwocie netto, VAT jest jako wkład własny Gminy. Łącznie przewiduje się 203 102 zł na 

plan ogólny Gminy Orońsko. Jako czwarte zadanie, przedsięwzięcie do realizacji w latach 

2024-2025. Jest to przedsięwzięcie “Przebudowa istniejącego obiektu mostowego na 

przepust stalowy w ciągu drogi gminnej Dobrut-Bąków-Ciepła” z limitami wydatków na 



rok 2024 – 195 tys. jeszcze do przeanalizowania i rok 2025 również 195 tys. z założeniem 

do pozyskania środków na realizację zadania ze środków zewnętrznych w wysokości 80%. 

Pan Jarosław Molenda: Te dane to są też te dane zawierające autopoprawki? 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Jarosław Molenda: To jest dobrze. Czy mamy jeszcze jakieś informacje, Pani Diano? 

Pani Diana Czubak: Jeśli chodzi o WPF, no to wprowadzamy jeszcze po stronie oczywiście 

dane analityczne zawierające się w uchwale budżetowej. Zwiększamy przychody przede 

wszystkim. Tutaj ze strony 3 tys. zł tutaj środki pochodzą z rozdysponowanych środków 

funduszu wiejskiego Guzów i Guzów Kolonia po 1,5 tys. zł z przeznaczeniem na remont w 

PSP Guzów. 209 tys. zł są to środki z lat poprzednich na fundusz pomocy. Analitycznie, 

jeśli chodzi, że tak powiem, w uchwale o zmiany budżetowe? 

Pan Jarosław Molenda: Proszę bardzo, może jednym ciągiem, to już nie będziemy tu przy 

uchwale budżetowej omawiać. 

Pani Diana Czubak: Jeśli chodzi o zmiany dokonane po stronie dochodowej, tutaj mamy 

wprowadzone środki w łącznej wysokości 169 444,62 zł. I są to środki między innymi, 

które wpływają nam ze zwrotu wydatków poniesionych w latach poprzednich w tym roku. 

Zgodnie z merytoryką, jeśli chodzi o zwrot środków, wydatków w roku 2024 będą one 

stanowiły dochód. I tak mamy 2 450 zł z takiego tytułu. Mamy również zwiększone środki, 

jeśli chodzi o zajęcie pasów drogowych o 5,8 tys. zł, a łącznie 18,8 tys. zł. I cały czas tutaj 

mamy dochody z tego tytułu. Są to wydawane decyzje za zajęcie pasa drogowego. W 

gospodarce mieszkaniowej wprowadzamy kwotę 2,5 tys. zł z tytułu przeprowadzenia 

rozgraniczeń, są to wpłaty mieszkańców, czy osób, stron postępowania. Kwota 1,3 tys. zł 

pochodzi z kary umownej naliczonej za niewykonanie w terminie decyzji o warunkach 

zabudowy. Kwota 4,5 tys. zł pochodzi ze zwrotu z refundacji wynagrodzeń z Powiatowego 

Urzędu Pracy. 2 tys. zł z tytułu zwrotu za rzeczoznawcę w postępowaniu podatkowym. Jest 

to kwota, którą podatnik jest zobowiązany zapłacić w momencie, gdy postępowanie 

podatkowe będzie... 33% podstawy opodatkowania, nie wiem, od samego początku. Gmina 

prowadziła postępowanie podatkowe, gdzie zakwestionowała wartość podstaw 

opodatkowania konkretnie myjni. Został powołany rzeczoznawca. Jeśli wartość 

wyszacowana przez rzeczoznawcę przekracza 33% wartości zadeklarowanej przez 

podatnika, to wtedy podatnik jest zobowiązany zapłacić za rzeczoznawcę. I w tym roku 

zwrócił nam za tego rzeczoznawcę. Dlatego jest po stronie dochodowej, a nie jako 

refundacja. Wprowadzamy 14 644 zł za wpływy z opłaty za zezwolenie na sprzedaż 

napojów alkoholowych w obrocie hurtowym, to jest tak zwane ze sprzedaży małpek na 



naszym terenie. I są to środki przeznaczone na profilaktykę dealkoholową. 97 330 zł 

wychodzi z rozliczeń z lat ubiegłych z podatku VAT. 6,5 tys. zł wprowadzamy jako 6 tys. 

zł z wpłat darowizny od Rady Rodziców PSP Ciepła i 500 zł na sztandar z wpłaty od osoby 

fizycznej. 16 719 zł pochodzi z realizacji porozumienia z Wojewódzkim Funduszem 

Ochrony Środowiska i realizacji punktu Czyste Powietrze. Po stronie majątkowej 

wprowadzamy 15 690 zł, które pochodzi z rozliczenia niewykorzystanych środków 

niewygasających z roku ubiegłego. Po stronie wydatkowej wprowadzamy środki na 

realizację punktu Czyste Powietrze 16 719,60 zł. Wpłaty na Państwowy Fundusz 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych, kwota 20 tys. zł i pozwoli to nam na zabezpieczenie 

tych wpłat do miesiąca sierpnia włącznie. Tutaj mamy wzrost i, że tak powiem, 10 tys. zł 

miesięcznie na tą chwilę wynosi nam składka, jeśli chodzi o PFRON. A planowaliśmy na 

poziomie 1,4-1,5 tys. zł miesięcznie. Tak zmieniła się struktura… 

Pan Sylwester Różycki: Ubyło nam pracowników niepełnosprawnych. 

Pani Diana Czubak: Tak. .. struktura pracowników pełnosprawnych do niepełnosprawnych. 

10 tys. zł zostało zwiększone na zakup materiałów i wyposażenia w Urzędzie Gminy. To 

jest uzupełnienie środków w stosunku do projektu budżetu. 2 630 zł zostało zwiększone na 

promocję jednostek samorządu terytorialnego. Tyle zostało zaoszczędzone na realizacji, na 

zorganizowaniu festynów w Zaborowie i tą nie wykorzystaną kwotę przerzucamy na 

promocję, z przeznaczeniem na realizację 15 sierpnia. Kwota 186 zł w bezpieczeństwie 

publicznym jest to realizacja zwrotu funduszu pomocy w Ukrainie i zmiana paragrafu. I to 

jest ta kwota, która jest wprowadzona po stronie przychodów z roku ubiegłego. W oświacie 

zmieniamy klasyfikację, jeśli chodzi o fundusz sołecki. To jest tylko zmiana klasyfikacji 

budżetowej przeznaczona ze szkoły podstawowej na pozostałą działalność. O 6 tys. zł 

zwiększa się wydatki z przeznaczeniem na zakup materiałów do remontu w jednostce 

oświatowej. Tu jest PSP Guzów. 3 tys. zł z funduszu wiejskiego z przychodów i 3 tys. zł w 

ramach zagospodarowanych środków dochodowych. 12 tys. zł z przeznaczeniem na zakup 

usług remontowych. Te środki pochodzą z zadania inwestycyjnego “Rozbudowa Publicznej 

Szkoły Podstawowej w Guzowie przez zagospodarowanie terenu – projekt, sale 

dydaktyczne”. I tu mamy już taką kompleksowo załatwioną szkołę Guzów o prace 

remontowe podczas wakacji. Zwiększamy kwotę 60 tys. zł z przeznaczeniem na dotację dla 

podmiotu niepublicznego, który prowadzi przedszkole na naszym terenie i jest to również 

zabezpieczenie do miesiąca sierpnia. Tutaj z uwagi na to, że w roku 2024 zostały 

zwiększone wynagrodzenia na oświatę, również w przeliczeniu na ilość dzieci, dotacja dla 

tego podmiotu również wzrasta, więc do tego tematu przeznaczenia środków i 



zabezpieczenia środków dla podmiotów niepublicznych wracamy w miesiącu wrześniu z 

zabezpieczeniem takich około 100 tys. zł jeszcze w budżecie. Klimatyzacja w budynku 

Przedszkola, tutaj jest wprowadzone zadanie na podstawie uchwały z zebrania wiejskiego 

z Orońska. Jest tutaj zmiana przeznaczenia z pomocy dydaktycznej na klimatyzację. Tu 

mamy zabezpieczone środki na sztandar szkoły, szkoła w Ciepłej, 1,5 tys. zł z funduszu 

sołeckiego, 6,5 tys. zł z darowizn. I również jest przesunięcie zarządzeniem Pani Dyrektor 

ze swojego budżetu na rzecz sztandaru 500 zł. Przeciwdziałanie alkoholizmowi to jest 14 

644 zł wprowadzone po stronie dochodowej z przeznaczeniem na profilaktykę. Już 

wybieram te większe, to powiem. Ostatni podpunkt jeśli chodzi na stronie piątej. Tu mamy 

przeznaczoną kwotę 58 066,16 zł na realizację wyroku Sądu Rejonowego w Radomiu. 

Wyrok ten dotyczy rozliczeń VAT-owskich ze starej inwestycji OZE realizowanej Gmina 

Orońsko i Jastrząb. Tutaj chodzi, ta firma, która realizowała tą inwestycję, fakturowała się 

w odwrotnym obciążeniu, taka kiedyś była podstawa prawna, jeśli chodzi o VAT. Oni mieli 

przeprowadzoną kontrolę skarbową, gdzie ten Urząd Skarbowy im zarzucił to rozliczenie, 

więc mówię, od kwoty netto, oni nam płacą zgodnie z umową. Ten VAT no jesteśmy 

zobowiązani zapłacić na tą chwilę, plus koszty i plus koszty postępowania sądowego, plus 

odsetki. Łącznie 5,6 tys. zł, jeśli chodzi o odsetki i 5,94 tys. zł koszt zastepstwa 

procesowego. 

Pan Jarosław Molenda: Z grubszych jeszcze działań? 

Pani Diana Czubak: 10 tys. zł przesuwamy ponownie na wyłapywanie bezdomnych psów. 

Tutaj już w międzyczasie, między jedną sesją, a drugą [niezrozumiałe] środki zostały 

przesunięte 10 tys. zł. I to jest kolejne 10 tys. zł. Łącznie mamy na psy zabezpieczone 120 

tys. zł. I to już jest wszystko z tych grubszych. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze, czy są pytania? Proszę bardzo, Radny Kapusta. 

Pan Michał Kapusta: Z tego, co wiem, to rusza nabór na bon energetyczny. Czy my za to 

będziemy płacić, czy nie? 

Pani Diana Czubak: Nie, to jest zadanie zlecone. 

Pan Jarosław Molenda: To nie jest jeszcze uwzględnione, bo na obsługę zadania wejdą 

środki państwowe. Tego nie mamy jeszcze, tak? Pani Diano, Pani tam raportowała 

oszczędności mniejsze, większe, które są wykorzystywane na bieżące działania. Dalej 

budżet jest z deficytem blisko 5 mln zł. 

Pani Diana Czubak: 6 mln zł. 

Pan Jarosław Molenda: 6, tak. Ale czy mamy jakiś pomysł na redukcję kosztów, czy 

będziemy w całości refundować to kredytem? 



Pan Sylwester Różycki: Na dzień dzisiejszy musimy zobaczyć te działania przetargowe, 

które uda nam się do końca roku powziąć, a przede wszystkim już widzimy, że niektóre 

działania będą realizowane w przyszłym roku. 

Pan Jarosław Molenda: No to się przesunie rzeczywiście. 

Pan Sylwester Różycki: To się przesunie, to jest jedna rzecz. Czy będą jakieś środki 

finansowe, które będą na pokrycie chociażby subwencji oświatowej? Na dzień dzisiejszy 

nie mam takich informacji. Dotychczasowo takie środki pojawiały się pod koniec roku. 

Pan Jarosław Molenda: Czyli na razie bezpieczeństwo jest związane z ewentualnie 

kredytowaniem deficytu, tak jak jest w WPF. 

Pan Sylwester Różycki: Z płynnością, tak, żeby zachować płynność, ale to nie jest 

jednoznaczne z uruchamianiem. 

Pan Jarosław Molenda: Tak? 

Pani Diana Czubak: No co mam w głowie poukładane. Na tą chwilę jeśli chodzi o sierpień, 

my stoimy przy takim wyzwaniem. Około 170 tys. zł jest niezbędne do zabezpieczenia 

odpisu socjalnego, jeśli chodzi o nauczycieli. Tam musimy mieć zagospodarowane te środki. 

To czeka na sierpień, bo w sierpniu znowu dostaniemy pieniądze, jeśli chodzi o refundację 

funduszu sołeckiego z roku poprzedniego. I tam jest kwestia 150. Prawie, że w pełni nam 

to pokryje. A socjalny, że tak powiem, jeśli chodzi o nauczycieli, musimy mieć 

zabezpieczony do końca sierpnia, bo jesteśmy zobowiązani wypłacić tam świadczenie 

urlopowe. Więc to wszystko, że tak powiem, czeka. Harmonogram jest ułożony pewnych 

działań, tak? Następnym etapem, będzie znowu również przeliczenie wynagrodzeń, jeśli 

chodzi o nauczycieli, w stosunku do tego nowego arkusza, który ruszy od września. I tam 

będą też, że powiedzmy braki. I tylko braki, bym powiedziała. 

Pan Sylwester Różycki: Brak refundacji, tak? 

Pan Jarosław Molenda: Tak, tak. 

Pani Diana Czubak: No i tam też staniemy przed takim wyzwaniem. Jeśli chodzi o sam 

kredyt, kredyt będzie postawiony na sesji, myślę, że już tej sierpniowej. Ale w takim 

założeniu, że będziemy uruchamiać transzami. Powiedzmy, że jak tam mamy kredyt 5 mln 

zł, to powiedzmy uruchomimy 1 mln zł w listopadzie, 1 mln zł w październiku. Powiedzmy 

po 1 mln zł, tak? Tak, żeby w momencie, powiedzmy, pojawiło się hasło w Internecie, że 

Ministerstwo usiądzie, powiedzmy, na końcu września, początek października, będzie 

wiedziało, czy samorządy dostaną dodatkowe pieniądze, jak to miało, powiedzmy, 3-4 lata 

wstecz, tak? Tak rzucali takie. No i wtedy potem będzie ta poduszka, że nie uruchomimy 

jakiejś tam części kredytu. 



Pan Jarosław Molenda: Jasne. 

Pani Diana Czubak: Ale nie jest… znaczy jest źle. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. 

Pani Diana Czubak: Trzymamy rękę na pulsie. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. No szkoda, że tak pesymistycznie Pani zakończyła. 

Pan Sylwester Różycki: A pieniądze będą pewne, jak będą na koncie Panie Jarosławie. 

Pan Jarosław Molenda: Tak, to zawsze jak leżą na stole, to wiadomo ile. Dobrze, proszę 

Państwa przechodzimy zatem do głosowania uchwał. 

 

Głosowano w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 

2024-2040 wraz z autopoprawkami; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Grzegorz Siemieniec 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr IV/27/2024 Rady Gminy 

w Orońsku z dnia 31 lipca 2024 r. w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Orońsko na lata 2024-2040 została przyjęta jednogłośnie. 

 

b) zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2024 rok; 

Pan Jarosław Molenda: Pani Skarbnik omówiła już też najważniejsze zmiany w budżecie 

Gminy, który jest przedmiotem kolejnej uchwały. Tak jak Pan Przewodniczący Komisji 

Budżetowej raportował, zostało to przedyskutowane, również została pozytywnie 

zaakceptowana przez Komisję. W związku z powyższym, przychodzimy do głosowania 

uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy na rok 2024. 

 

Głosowano w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2024 rok wraz z 

autopoprawkami; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 



Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Grzegorz Siemieniec 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr IV/28/2024 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 31 lipca 2024 r. w sprawie zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko 

na lata 2024-2040 została przyjęta jednogłośnie. 

 

c) wyrażenia zgody na odpłatne nabycie nieruchomości; 

Pan Jarosław Molenda: Została nam jeszcze jedna uchwała złożona z inicjatywy Radnego 

Grzegorza Siemieńca dotycząca wyrażenia zgody na odpłatne nabycie nieruchomości. To 

jest uchwała, która dotyczy nabycia pewnych nieruchomości przy ulicy Dworskiej 

dotyczących zakupu części działek związanych z udostępnieniem przejazdu do posesji. Ta 

uchwała została przeprocedowana przez Komisję, uzyskała pozytywną akceptację Wójta 

Gminy Orońsko. Treść tej uchwały wraz z autopoprawkami dotyczącymi w zasadzie 

korekty roku wydania Dziennika Ustaw była dostępna w eSesji. Czy tutaj jakieś pytania są? 

Pan Radny Kapusta? 

Pan Michał Kapusta: Rozumiem, że na tej działce 82/2 chcemy kupić drogę, tak? Zrobić 

drogę. I teraz ja się tak zastanawiam, czy jest sens kupowania czegoś, co i tak będzie nasze? 

Bo tutaj jest puszczona kanalizacja i prędzej czy później właściciel tej ruchomości zrobi tę 

drogę. 

Pan Jarosław Molenda: No myślę... Panie Wójcie, czy Pan się odniesie do tego pytania? Bo 

to są dwie kwestie, administracyjna i taka, powiedzmy sobie – ludzka, jeżeli chodzi o 

funkcjonowanie mieszkańców. Także… prosze bardzo. 

Pan Sylwester Różycki: Szanowni Państwo, jeśli chodzi o tą nieruchomość, no to tu mamy 

taki przykład planowania przestrzennego i niezabezpieczenie interesu Gminy przy 

uchwaleniu miejscowego planu zabezpieczenia przestrzennego. Z tego tytułu, że na tym 

obszarze chociażby nie było zaplanowanej opłaty audiacenckiej. 

Pan Michał Kaputa: Co to za opłata? 

Pan Sylwester Różycki: Opłata audiacencka co jest nic innego jak to, że zostaje 

sporządzony miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego, czy wybudowanie 

kanalizacji, czy wodociągu, podnosi wartość nieruchomości. Czyli podział nieruchomości 

na podstawie planu podnosi wartość. 

Pan Jarosław Molenda: Podwyższenie wartości nieruchomości. 



Pan Bogdan Zdon: I za to trzeba wpłacać pieniądze. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Jest. To nie było zrobione, nie zostało zaplanowane podczas 

procedowania tego miejscowego planu. Doprowadziło to do tego, że właściciel 

nieruchomości nie ma obowiązku oddania nieruchomości pod drogę. 

Pan Michał Kapusta: Zgadza się, ale wydaje mi się, że właściciel nieruchomości już sobie 

podzielił, wytyczył działkę 82 i 1. To prędzej czy później tam zrobi sobie tę drogę. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, i te trzy mieszkania, które są wybudowane od 15 lat nie mają 

dojazdu do drogi publicznej. 

Pan Michał Kapusta: To się zgadza, to czas pewnie jest nieograniczony [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: A tą drogę, którą mieszkańcy wybudowali na swój koszt, jak Pan 

patrzy na zdjęcia satelitarne, i wysypanie kruszywa od tych nieruchomości do drogi 

publicznej, spokojnie by nam wybrukowali całą tą drogę tzw. Zacisze. 

Pan Michał Kapusta: Bo tutaj jest miszmasz zrobiony w ogóle na tych działkach, Jeżeli ktoś 

kupi działkę 83 i 1, to będzie kolejny problem dla tych mieszkańców. 

Pan Jarosław Molenda: I to jest problem, który wiąże się z trudnościami w realizacji tego 

działania… 

Pan Sylwester Różycki: Miejscowego planu. 

Pan Jarosław Molenda: Tak jest. 

Pan Sylwester Różycki: Jakby pan poszedł dalej w kierunku południowym, to ma Pan 

następne nieruchomości. Tylko ten jakby... 

Pan Michał Kapusta: I też drogi nie ma żadnej. 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy jest w planach. 

Pan Jarosław Molenda: I proszę zwrócić uwagę, proszę zwrócić uwagę na jedną rzecz. To 

działanie, ten wniosek do BGK o fundusze na wykonanie dróg Dworska, Cicha, Miła, 

Osiedlowa. Wykreślenie z tego Osiedlowej, a zostawienie Dworskiej, proszę zobaczyć, że 

to wiązało się również z jakąś dziwną filozofią, ponieważ tam są same problemy, a nie ma 

dokumentacji i nie mamy wyprowadzonych działań. 

Pan Sylwester Różycki: Żeby rozwiązać ten problem, tak jak Pan widzi tam na zdjęciu 

satelitarnym, jest konieczność wykupienia tej wąskiej nieruchomości, co rozwiąże problem 

tych mieszkań, które już powstały, tak? Obecnie przy wydawaniu warunków zabudowy i 

przy pozwoleniu na budowę już nie jest brana nieruchomość… droga przed nieruchomością 

o szerokości drogi, tylko jest brana cała droga dojazdowa. I tu już mamy pierwsze przykłady 

z miejscowości Krogulcza, że są odmawiane warunki zabudowy z tego względu, że cała 

droga nie ma szerokości większej niż 4 metry, czyli minimum 4 metry musi być. A w 



Krogulczy mamy przykłady, że w pewnym momencie na drodze asfaltowej jest własność 

gruntu 2 metry i to powoduje brak możliwości wydawania warunków zabudowy. Tak więc 

jeśli chodzi o uregulowanie tego stanu prawnego, no to możemy czekać w nieskończoność, 

a mieszkańcy będą przejeżdżać przez służebność, którą mają u sąsiada, tak? Była koncepcja 

wykupienia, tak jak Pan mówi, że będą następni właściciele nieruchomości mieli problemy. 

Z tym, że w tamtym roku była robiona wycena samej dokumentacji, która oscylowała w 

granicach 90 tys. zł sama dokumentacja. To jest jedna rzecz. Druga rzecz to jest wykup, 

potem na podstawie ZRID-owskiej. Czyli najpierw, jeśli chodzi o ten przykład, idziemy 

drogą najtańszą według mnie, z tego względu, że na podstawie tej uchwały będzie można 

sporządzić wycenę ruchomości. Jeśli właściciel nieruchomości nie zgodzi się na taką cenę, 

jak rzeczoznawca oszacuje tą wartość nieruchomości, to dopiero ta procedura ZRID-owska, 

czyli projekt budowany drogi i dopiero postępowanie. Jeśli chodzi o brak zabezpieczonych 

środków, Drodzy Państwo, na odszkodowania, to właśnie również nie było przewidziane w 

Tomaszowie. Była zaplanowana inwestycja, ale nie było szacowania, ile będzie wynosiło 

odszkodowania, tak? Tak więc jesteśmy na etapie teraz wypłaty odszkodowań. Kolejne 

postępowanie, które w najbliższym czasie się zakończy, to jest odszkodowanie na ulicy 

Osiedlowej. Czyli te drogi są realizowane w ramach procedury ZRID i czeka nas następny 

nieprzewidziany koszt, którym będą odszkodowania. A jeśli chodzi o odszkodowania, to tu 

jest bardzo krótki czas na wypłacanie tych odszkodowań, z tego względu, że jak się tych 

odszkodowań nie wypłaci w terminie, właściciel nabywa prawa do zapłaty odsetek, tak. Ale 

jeśli chodzi o Tomaszów, to sukcesywnie jest wypłacane, mieszkańcy się zgłaszają, podają 

numer konta i to idzie w miarę sukcesywnie. 

Pan Michał Kapusta: Planujemy tą działkę zakupić w tym roku jeszcze? 

Pan Sylwester Różycki: No i właśnie teraz tak. Jeśli chodzi o podjęcie tej uchwały, tak, nie 

wiemy o jakich pieniądzach w ogóle mówimy, bo właściciel może sobie żądać swojej kwoty, 

a procedura, to znaczy jakby porozumienie pod względem wyceny, tak, zobowiązuje Wójta 

nie więcej niż wyceny, tak. Podjęcie tej uchwały umożliwi dokonanie wyceny. I dopiero 

kolejne kroki, czyli rozmowa z właścicielem gruntu. Jeśli wyrazi zgodę w mieszczącą się 

jakby w tym operacie szacunkowym, dopiero będę zwracał się do Rady o zabezpieczenie 

środków finansowych na realizację tego celu. Czyli samo jakby podjęcie tej uchwały, nie 

podejmuje takiego zobowiązania do wypłaty środków na zakup tej nieruchomości. A jeśli 

będzie takie życzenie, że robimy z ZRID-em wszystko i wykupujemy tamte nieruchomości, 

o ile takie środki finansowe będą, no to też ułatwi to rozwój tamtej strony. Ale dlaczego z 

drugiej strony mamy wykupywać wszystkie nieruchomości, jak podnosimy znowu wartość 



tamtych nieruchomości? Najbardziej są pokrzywdzeni ci mieszkańcy tych czterech posesji, 

którzy bezpłatnie oddali na rzecz Gminy nieruchomości. Tak to powinno wyglądać. 

Pan Jarosław Molenda: Także startujemy z procedurą. Proszę Państwa, czy są jeszcze jakieś 

pytania do tej treści uchwały? 

Pan Michał Kapusta: A co z tą działką 84, czy tam też ta droga ma powstać? No tutaj z 

drugiej strony, bo tutaj jest... 

Pan Sylwester Różycki: Zabetonowane, tak? Ale tu już nie ma konfliktu, że mieszkańcy nie 

mają, którędy jeździć, no to tam... 

Pan Michał Kapusta: Ale jest po prostu droga już wytyczona… 

Pan Sylwester Różycki: Ale to mieszkaniec. Nie zobowiążemy mieszkańca, żeby podzielił 

nieruchomość. Tak. 

Pan Jarosław Molenda: Ale jeżeli będziemy przygotowywać plan ogólny, jest szansa…. 

Pan Sylwester Różycki: Tam jest plan miejscowy. 

Pan Jarosław Molenda: A tam jest miejscowy. 

Pan Sylwester Różycki: A właściciel nieruchomości nie może dokonywać podziału inaczej 

niż zostało zawarte to w planie miejscowym. Tak. A jak mieszkaniec, właściciel 

nieruchomości nie ma interesu, żeby dzielić, no to po prostu są takie sytuacje. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze. 

 

Głosowano w sprawie: wyrażenia zgody na odpłatne nabycie nieruchomości wraz z 

autopoprawkami; 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Grzegorz Siemieniec 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr IV/29/2024 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 31 lipca 2024 r. w sprawie: wyrażenia zgody na odpłatne nabycie 

nieruchomości została przyjęta jednogłośnie. 

 

d) współdziałania z Powiatem Szydłowieckim w zakresie dowozu uczniów 

niepełnosprawnych do Publicznej Branżowej Szkoły Specjalnej I stopnia, Publicznej 



Szkoły Specjalnej Przyspasabiającej do Pracy oraz Publicznej Szkoły Podstawowej 

Specjalnej w Szydłowcu; 

 

Pan Jarosław Molenda: I proszę Państwa, została nam jedna uchwała, która na wniosek 

Wójta została wprowadzona do porządku dzisiejszego posiedzenia. Dotyczy współdziałania 

z Powiatem Szydłowieckim w zakresie dowozu uczniów niepełnosprawnych do szkół w 

Szydłowcu. Tekst był dostępny. Czy tutaj mamy jakieś zapytania do Pana Wójta? W 

związku z powyższym, że nie widzę pytań, przechodzimy do głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: współdziałania z Powiatem Szydłowieckim w zakresie dowozu 

uczniów niepełnosprawnych do Publicznej Branżowej Szkoły Specjalnej I stopnia, 

Publicznej Szkoły Specjalnej Przyspasabiającej do Pracy oraz Publicznej Szkoły 

Podstawowej Specjalnej w Szydłowcu 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Małgorzata Burek, Emil Gawin, Monika Głuch, Julita Grduk, 

Wiesława Kaczyńska, Michał Kapusta, Paweł Matysiak, Mariusz Mirecki, Jarosław 

Molenda, Adam Stańczyk, Mariusz Wojcieszak, Bożena Wojtyniak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon NIEOBECNI (1) Grzegorz Siemieniec 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr IV/30/2024 Rady Gminy w 

Orońsku z dnia 31 lipca 2024 r. w sprawie: współdziałania z Powiatem Szydłowieckim w 

zakresie dowozu uczniów niepełnosprawnych do Publicznej Branżowej Szkoły Specjalnej 

I stopnia, Publicznej Szkoły Specjalnej Przyspasabiającej do Pracy oraz Publicznej Szkoły 

Podstawowej Specjalnej w Szydłowcu została przyjęta jednogłośnie. 

 

9. Wolne wnioski. 

Pan Sylwester Różycki: Chciałbym Państwu podziękować za używanie aplikacji Zgłoś 

Awarię. Bardzo nam to ułatwia pracę z tego względu, że właśnie jak ktoś usiądzie do 

komputera, zastanowi się nad problemem, spisze, załączy zdjęcia, dużo łatwiej nam jest to 

rozplanować. Tak więc jeśli chodzi o odkrzaczanie, bo tutaj była ta pierwsza forma 

zaproponowana, żeby właśnie Radni zgłaszali na raz jeden harmonogram. Tak jest, dziękuję. 

Ale też właśnie takie doraźne i natychmiastowe interwencje. Ja wiem, że telefon mój jest 

cały czas, cały czas odbieram telefon, ale bardzo bym prosił, bo czasami niektóre rzeczy 



potrafią mi ucieknąć gdzieś tam telefoniczne, ale jeśli chodzi o zgłoszenie awarii, to jest 

bardzo fajne narzędzie i bardzo proszę o propagowanie tego narzędzia, bo to naprawdę 

bardzo nam ułatwia pracę. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo, czy jeszcze jakieś wypowiedzi? Proszę bardzo, 

Pan Sekretarz. 

Pan Józef Bakuła: Szanowni Państwo, dzisiaj mija dokładnie 28 miesięcy od kiedy 

rozpocząłem pracę w Urzędzie Gminy w Orońsku. Tak się składa, że jutro tę pracę kończę, 

na własną prośbę za zgodą Pana Wójta. Także odnośnie terminu zakończenia umowy o 

pracę. Dziękuję bardzo Państwu za współpracę, z niektórymi była to bardzo krótka 

współpraca, z niektórymi przez całe te wspomniane 28 miesięcy. Życzę dużo sukcesów w 

pracy na rzecz społeczeństwa mieszkańców Gminy Orońsko. A Państwa sukcesy będą 

sukcesami wszystkich mieszkańców i będą mieszkać w ładniejszym otoczeniu i wygodniej 

na terenie Gminy. Wszystkiego dobrego. 

Wszyscy: Dziękujemy. Wzajemnie. 

Pan Jarosław Molenda: Czy mamy jakieś jeszcze wypowiedzi? Proszę bardzo, Pani 

Wojtyniak. 

Pani Bożena Wojtyniak: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Wójcie, chciałam 

zapytać odnośnie planowanej budowy drogi w Łaziskach. Z tego co Pan Wójt mówił, to 

czekaliśmy na opinię hydrologa. Czy już taka opinia jest? I w związku z tym jak to tam 

wygląda? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. Szanowni Państwo, przy analizowaniu właśnie tego protokołu 

konieczności, plus wykonaniem właśnie tych urządzeń wodnych, bo tak się fachowo 

nazywa, czyli krytych rowów, okazało się, że są błędy na mapach w Starostwie. Że tam nie 

ma rury setki, tylko tam jest metrowa. Ktoś po prostu zapomniał zero napisać. Tysiączka 

jest, tak jest. Czyli jeden problem mamy z głowy. Czyli pomiędzy rowem a blokami, mamy 

temat załatwiony. Wchodzi tam tylko w grę oczyszczenie tego odcinka. Wykonawca 

uzyskał już dokumentację właśnie od hydrologów i od Wód Polskich, które obejmują jakby 

to urządzenie wodne, ale te drzewa, które są przy blokach, te piękne zdrowe lipy, jest szansa 

je uratować, ponieważ zastosował, wiedząc właśnie, że jest ta rura tysiąc, a nie sto, to 

odprowadzi tą wodę w kierunku właśnie tego kanału, który będzie kryty. Tak więc o te lipy 

możemy na dzień dzisiejszy być spokojni, bo to są piękne zdrowe drzewa, to naprawdę ich 

szkoda. No i tak naprawdę już jesteśmy na etapie oddawania pod…. po prostu przekazanie 

placu budowy tak. Czyli czekamy teraz jeszcze tylko na ostateczną dokumentację, która 

zostanie przez nas zaakceptowana do realizacji, czyli ten program funkcjonalno-użytkowy 



upoważniał wykonawcę do przedłożenia dokumentacji, która zostanie przez nas 

zaakceptowana. Czyli te wszystkie niuanse są na bieżąco korygowane i stąd też właśnie te 

nowe informacje zostały powzięte, musi zostać po prostu wydłużony czas realizacji tych 

dokumentacji, między innymi, tak, bo uzyskanie pozwolenia na budowę i tak dalej. Jeśli 

będę miał tylko i wyłącznie już w rękach ten projekt, to zaproszę Panią, już Pani będzie 

analizowała, ewentualnie mogę podesłać drogą elektroniczną, żeby sobie na spokojnie już 

analizować, tak? 

Pani Bożena Wojtyniak: Tak, bardzo dziękuję. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, no to na dzień dzisiejszy tak to wygląda. 

Pan Jarosław Molenda: Proszę bardzo, proszę bardzo, Radny Artur. 

Pan Artur Zasada: Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni, mam pytanie. Panie 

Wójcie, mam pytanie do Pana, jak wygląda sytuacja budowy wodociągu w Guzowie? To 

jedno pytanie. A drugie pytanie, chodzi mi o ten destrukt. Jakby Pan zgromadził ten destruct, 

to proszę informować Radnych, bo na pewno u Mariusza jest coś do zalania, u mnie jest do 

zalania, żebyśmy to ogarnęli. 

Pan Sylwester Różycki: Tylko, że to tak jak się ze środkami finansowymi. Jak on będzie na 

placu, to będziemy wiedzieli. 

Pan Artur Zasada: Wiem, wiem. Właśnie o to mi chodzi. 

Pan Sylwester Różycki: Na dzień dzisiejszy to jest prośba i czekamy na rozpatrzenie. Z tego 

co wiem, to są robione. 

Pan Jarosław Molenda: Deklaracje są. 

Pan Sylwester Różycki: Są rpbione. Znaczy tak, deklaracje to deklaracjami, ale głównym 

takim czynnikiem to wydaje mi się, że są realizowane inwestycje przez Urząd 

Marszałkowski, a takie inwestycje są realizowane w naszym sąsiedztwie, tak? Czyli ta 

droga do Wierzbicy, czy właśnie tutaj, w stronę tutaj Wolanowską, tak? Tak się nazywa. No 

a jak będzie to się przekonamy. 

Pan Artur Zasada: Jeszcze trzecie pytanie, może Pan mi odpowie na to pytanie. Droga 

powiatowa między Guzowem, a Wolanowem. 

Pan Sylwester Różycki: No ale to jest realizowane, tak? 

Pan Artur Zasada: Tak, tak, to powiat, [niezrozumiałe] 200. 

Pan Sylwester Różycki: Na tyle ile mniej środków, tyle wydatkowali. 

Pan Artur Zasada: 200 metrów zostanie, i co to? w\W przyszłym roku? 

Pan Sylwester Różycki: Ale to Powiat realizuje.  No ale to już widzi pan, to już nie dwa 

kilometry. A jeśli chodzi, drodzy Państwo, o te wodociągi, wykonawca dostarczył nam PFU 



na modernizację hydroforni w Chronowie i na modernizację hydroforni w Orońsku. Na 

podstawie wycen i zakresu tych robót, jesteśmy na dzień dzisiejszy w stanie stwierdzić, że 

będziemy w przetarg chcieli włożyć również właśnie te wodociągi, czyli wodociąg Guzów-

Krogulcza, Guzów 744, Bąków, Tomaszów i Orońsko-Krogulcza. Na tyle są te odcinki, no 

tak na dzisiejszy nie kosztowne, że powinniśmy się zmieścić właśnie w tych kosztorysach. 

Nie znamy wyceny tylko i wyłącznie jeszcze Tomaszowa. Projekt się robi. Został 

wyłoniony wykonawca, niezwłocznie przystąpił do prac, ale dopiero po zakończonej 

dokumentacji będziemy znać po prostu ten kosztorys. Czekamy na Tomaszów. Mam 

nadzieję, że to jak najszybciej nastąpi. Wykonawca, no bo… Tak naprawdę no to ma prostą 

robotę. Ale no wiadomo, wszystko trwa, mapy do celów projektowych. Tyle, że właśnie 

tamb były te prawo własności jest wyprostowane, że tak powiem, w Starostwie mają temat 

ostatnio przerobiony, jest na tyle pasa drogowego, że można go włączyć. A jeśli chodzi 

właśnie o tą koncepcję ujęcia wody, ten pan, który nam robił te PFU do rozbudowy, znaczy 

modernizacji tych hydroforni, zaproponował bardzo ciekawe rozwiązanie, bo 

przedstawiając mu to, że mamy w planach pozyskanie nieruchomości pod ujęcie wody, to 

też nie zrozumiałem, bo fachowiec, który opracowywał jakby modernizację całej sieci tutaj 

na naszym terenie, nie miał takiej informacji od ówczesnych władz, zaproponował, aby tam 

nie iść w ujęcie wody, ale w zbiornik retencyjny. Czyli na tej nieruchomości. 

Pan Mariusz Mirecki: Na tej działce. 

Pan Sylwester Różycki: Na tej działce. I w razie jakby mu brakowało wody. Dlaczego? 

Dlatego, że nie mamy kosztów bieżącego utrzymania tak wysokich, jak ujęcie wody. Czyli 

pilnowanie, dołożenie tych wszystkich do uzdatniania wody, pompy, nie pompy. Tam by 

był tylko zbiornik i pompa. 

Pan Jarosław Molenda: Czy to wymaga uzgodnień z Wodami Polskimi? 

Pan Sylwester Różycki: Nie. Nawet nie musi być nadzór sanepidu nad tą instalacją. Czyli 

zapas wody, który w tych momentach kryzysowych po prostu ma taki bufor. 

Pan Mariusz Mirecki: Tam projektowane będzie 160’tka, tak rozumiem? 

Pan Sylwester Różycki: Tak, tak, tak. Tylko ten kawałek jest tam trochę cieńszy. No ale to 

dlatego mówię, że na dzień dzisiejszy, no to trzeba to połączyć. Uznał to za słuszną 

koncepcję z tego względu, że jest ujęcie w Dobrucie. I w awaryjnych sytuacjach te ujęcia 

wody mogą się uzupełniać. Czyli złączymy to w jedną całość. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Teraz Pani Wiesława Kaczyńska. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Panie Wójcie, ja chciałam zapytać, bo nie było mnie na ostatniej 

sesji, nie wiem, czy temat był poruszany. Sołecki Fundusz w Chronowie. Bo tam też było 7 



tys. zł z przeznaczeniem na drogę, na zakup kruszywa. Czy jest jakaś tu możliwość właśnie 

tego destruktu? Bo coś tam słyszałam, że trzeba by go zmienić. Inną formę… 

Pan Sylwester Różycki: To co powiedziałem, że jakbyśmy dysponowali właśnie tym 

materiałem, to te środki właśnie z funduszu sołeckiego przeznaczylibyśmy na usługę. 

Pani Wiesława Kaczyńska: I czy co, wymaga zebrania i żeby to przeznaczyć na inne, nie 

na zakup kruszywa, tylko na... 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pan Emil Gawin: Zmiana celu. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Zmiana celu no i jak… 

Pan Sylwester Różycki: No i tu właśnie wracamy, że te zapisy w funduszu sołeckim są 

powodowane, że jak pojawia się nowa możliwość, musimy cały ten budżet odkręcać od 

nowa. Po prostu te kwoty właśnie, 7 tys. zł, 1,5 tys. zł, 2 tys. zł, tak jak na przykład u Pana 

Emila jest dokumentacja projektowa na nie naszej własności na przykład. I co, wykonamy 

dokumentację projektową, która będzie ważna 3 lata, a nie pozyskamy nieruchomości na 

budowę chodnika i wydamy pieniądze dokumentację, która nie będzie praktycznie, no 

miała szansy na realizację. Tak więc takich zadań jest bardzo dużo. 

Pan Jarosław Molenda: A ja mam pytanie… 

Pani Wiesława Kaczyńska: Czyli musimy to zebranie, tak? Czyli Pani Sołtys nic nie 

zgłaszała? 

Pan Sylwester Różycki: Sama nic nie zrobi z tym. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Ale nie ogłaszała zebrania? 

Pan Jarosław Molenda: Musi zwołać, nie. Musi się zwołać zebranie i proszę pamiętać, żeby 

zebrania takie wiejskie, sołeckie również publikować na stronie gminy, to wtedy... No w 

większości już są, ale chodzi o to, żeby ta informacja była szersza. Ale a propos tego 

funduszu sołeckiego pytanie w zasadzie do Państwa Radnych, bo z tego co kojarzę jakiś 

czas temu, Państwo podjęliście uchwałę o rezygnacji z funduszu sołeckiego na rzecz takich, 

powiedzmy sobie, większych inwestycji. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pan Jarosław Molenda: Czy dobrze pamiętam? A jeżeli tak, to dlaczego zostało wrócone 

do… 

Pan Sylwester Różycki: Zobowiązany na odpowiedzenie, bo również poparłem ten pomysł 

rezygnacji z funduszu sołeckiego, no to tutaj, jak Pan Mariusz wspomniał, że to też na czas 

COVID-u, ale przede wszystkim tutaj zwracam się do Pana Bogdana. Była taka deklaracja 

od strony Pana Wójta, że będą uwzględniane w bieżące utrzymanie wnioski, które są 



kierowane do budżetu Gminy. No niestety nie spotkało się to po prostu z akceptacją. 

Pan Bogdan Zdon: Dotyczyło wszystkich sołectw. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, ale mówię na tym, tak. Na Pana przykładzie, bo Pan miał 

najwięcej tych wniosków, ale konkretnych, tak, czyli te wnioski, które powinny być 

zrealizowane, po prostu w mniejszości były praktycznie... 

Pan Jarosław Molenda: Czyli nie były zrealizowane, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Nie były zrealizowane. 

Pan Jarosław Molenda: Czyli deklaracja się rozminęła z rzeczywistością. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli mimo tej swobody wydatkowania tych środków finansowych 

i wrzucenia tych środków w budżet, nie spowodowało po prostu lepszej współpracy 

pomiędzy sołtysami. Tak można by to najbardziej podsumować. 

Pan Jarosław Molenda: Ale czy jest to celowe? Bo wtedy… to jest do Państwa do 

przemyślenia. Widzimy, że mamy same problemy z odkręcaniem funduszu sołeckiego. 

Zostanie 2 tys. nie ma, trzeba szukać sposobu wydatkowania w tym sołectwie… 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy Panie Jarosławie, no bo dochodzimy właśnie do takiego 

momentu, że pieniądze sołeckie są przeznaczone na utrzymanie dróg. Czyli to jest bieżące 

utrzymanie dróg, tak? 

Pan Jarosław Molenda: Ale to jest zadanie statutowe gminy. 

Pan Sylwester Różycki: No dokładnie, no to właśnie o tym mówimy. I teraz np. przy 

sporządzaniu tego budżetu, tutaj właśnie Pani Diana mi pokazała umowę, na remont dróg 

na terenie całej Gminy mamy, jako w Gminie, tak? Oprócz sołeckiego 26 tys. zł. 

Pan Jarosław Molenda: No to co to jest? O czym my mówimy? 

Pan Sylwester Różycki: A mamy de facto te same środki na zakup kruszyna, tak? No ale to 

się nie nazywa jako już naprawa dróg czy tam bieżące utrzymanie, bo to koliduje po prostu 

z zapisem naszym w gminie i jest po prostu sołeckim, a nie możemy puścić jednego 

większego działania, które de facto by realizowało właśnie remonty dróg. Dlatego to jest za 

bardzo rozdrobnione. 

Pan Jarosław Molenda: Czy warto może, bo są teraz te wybory sołtysów, pewnie będzie 

jakieś zebranie wszystkich sołtysów, już jak się ukonstytuują wszystkie rady sołeckie, 

wszyscy sołtysi. Może warto przedyskutować tą kwestię powrotu do takiego spojrzenia 

globalnego. Jak myślicie Państwo? 

Pan Mariusz Mirecki: To jest najlepszy moment w tej chwili. Wcześniej jak to było zrobione, 

to ja od razu wiedziałem, że to nie będzie nic dobrego z tego. Dlatego, że to było w środku 

kadencji. To jest nie do zrealizowania. Na początku kadencji, jak najbardziej. Umowa. Całe 



4 czy 5 lat funduszu sołeckiego na daną miejscowość idzie, mieszkańcy decydują, co to 

będzie, konkretna jedna rzecz, a nie drobne rzeczy typu... 

Pan Jarosław Molenda: Bo mamy po 2-5 tys., w zasadzie za taką kwotę niewiele można 

zrobić. 

Pan Emil Gawin: Tak i tu często na zadaniach sołeckich jest w zasadzie, że rozmowa się 

odbywa na poziomie nie takim, że jest powiedzmy 5 pomysłów i zastanowimy się na co 

wydamy, tylko mamy te pieniądze, no i na co tu wydać? Jest tak jak w sumie najczęściej 

naprędce, ponieważ te sołeckie spotkania są zazwyczaj już we wrześniu, więc końcem 

września, więc w ostatnim momencie możliwym. I to jest takie na szybko wymyślanie, co 

zrobić z tymi pieniędzmy. 

Pan Jarosław Molenda: To jest właśnie stojak przy przedszkolu za nie wiem, 1 tys. zł czy 

1,5 tys. zł, a to są pieniądze, które można ze środków bieżących pozyskać, a nie z funduszu 

sołeckiego, tak mi się wydaje. Czy dobrze rozumuję? 

Pan Sylwester Różycki: No dokładnie. 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze. Czy są jeszcze jakieś pytania? Proszę bardzo. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Tutaj Pan Artur mnie wyprzedził odnośnie tej drogi Guzów-

Chronówek. Już nie będę go zadawał Panu Wójtowi. Ale jak sytuacja mostu w Chronowie, 

konkretnie przejazdu, wiaduktu tak zwanego. Zaczęły się żniwa, on jest spowrotem 

zablokowany, no jest to utrudnienia nieukrywajmy. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, jeśli chodzi o most, wiadukt 

w Chronowie, sprawa wygląda następująco, że otrzymaliśmy wniosek o udzielenie 

informacji publicznej, z jakich przyczyn jest ten most otwarty. I dlaczego jest otwarty, czy 

mamy informacje o remoncie tego mostu, kto robił remont, po prostu takie dotyczące tego 

mostu. Przy wnikliwej analizie tego wiaduktu, nie mostu, wiaduktu okazuje się, Drodzy 

Państwo, że tak jakby ustalenie prawa do własności tego mostu i utrzymywania tego mostu 

toczy się już od przeszło dwóch lat. Ale niestety po odwołaniach, czy to kolei, czy Gminy 

Orońsko, w 2023 roku została wydana decyzja przez, tylko tu już nie jestem pewny, czy to 

jest SKO, bo nie mam przy sobie dokumentów. W każdym bądź razie, że to jest po stronie 

Gminy Orońsko, na co Gmina Orońsko się nie odwołała. Tak więc decyzja stała się 

prawomocna. W tych dokumentach, do których udało nam się dotrzeć raz nadzór 

budowlany zobowiązywał Gminę Orońsko, raz zobowiązywał kolej. No i tak przepychanka 

zaczęła trwać. Po oględzinach na miejscu był Pan Sekretarz, ja również byłem na tym 

wiadukcie. Okazuje się, że kolej w jakimś zakresie ten most, wiadukt wyremontowała, też 

zamontowane zostały przeciwporażeniowe zabezpieczenia, siatki, ale nikt z Gminy 



Orońsko nie informował, że takie zabezpieczenia będzie montował. To jest pierwsza rzecz. 

Następna rzecz to jest taka, że tą decyzję jest szansa wzruszyć tylko i wyłącznie przy 

ewentualnie pozyskanych informacjach, kto ten most utrzymywał do tej pory? No my jako 

Gmina Orońsko nigdy tych środków finansowych na ten cel nie wydawaliśmy. Pan jest też 

jednym z dłużej działających radnych i czy przypomina sobie Pan, żeby środki finansowe 

na ten cel szły? 

Pan Mariusz Wojcieszak: Nie szły. 

Pan Sylwester Różycki: W latach siedemdziesiątych był podwyższany do jakiejś tam 

wysokości, żeby pociągi mogły się pod nim mieścić. Również gmina tego nie dokonywała. 

Jest zapis w prawie, że jeśli wiadukt jest w ciągu dróg, to powinna to robić gmina, czyli 

zarządca tej drogi. Ale my po drugiej stronie nie mamy nieruchomości będącej drogą. I 

wystarczyło ten powód podać przy odwołaniu i procedura znowu by ruszyła, tak, bo mamy 

dojazd, tak jakby właścicielem nieruchomości jesteśmy, właścicielem działki, tak, ale 

kategorii tam drogi żadnej nie ma. No ale dochodzi ta nieruchomość do wiaduktu, ale już 

za wiaduktem nie mamy własności nieruchomości, która byłaby drogą, czyli ten wiadukt 

nie jest w ciągu dróg gminnych. Tak więc tutaj przed nami jest jakaś batalia kolejna, żeby 

udowadniać, że ten wiadukt nie jest nasz. Na dzień dzisiejszy decyzja nadzoru, że to jest po 

naszej stronie, stąd właśnie te zapory wróciły na swoje miejsce. To tyle. 

Pan Jarosław Molenda: Dziękuję bardzo. Tam jeszcze widziałem jedno pytanie ostatnie. 

Pan Kapusta. 

Pan Michał Kapusta: Panie Wójcie, ja składałem wniosek o wyczyszczenie rowów. Tam na 

Rzecznej. Czy to jest w harmonogramie? 

Pan Sylwester Różycki: Jeśli chodzi o czyszczenie rowów, to właśnie zwracam się również 

do Państwa, jeśli są w Waszym rejonie do czyszczenia rowy, to prosimy zgłaszać. Jeśli 

chodzi o czyszczenie rowów. Koparkę mamy, możemy wyczyścić, ale nie mamy czym 

wywieźć. To jest pierwsza rzecz. Mamy trzy przyczepy, która żadna nie spełnia 

technicznych wymogów do wyjazdu na drogi publiczne. 

Pan Michał Kapusta: I planujemy coś? 

Pan Sylwester Różycki: Jesteśmy na etapie jakby zebrania tego wszystkiego i upłynnienia. 

Z tego względu, że większość nie nadaje się w ogóle do eksploatacji i remontu. Musimy 

zaplanować właśnie albo zakup jakiejś przyczepy czy jakiegoś lekkiego tam średniego 

samochodu. Nie ciężarówki, ale jakiegoś takiego coś pomiędzy. Powyżej 3,5 t, ale nie za 

duży. 

Pan Michał Kapusta: Czyli nie w tym roku. 



Pan Sylwester Różycki: Nie. Dlatego mówię, zróbmy stan, zobrazujmy co jest do 

wyczyszczenia, ile tego jest i zaplanujmy to działanie. To działanie, które teraz koparka robi, 

no to wiemy, bo chyba wszyscy widzą co tam koparka porządkuje teren w miejscowości 

Dobrut. I tu właśnie informacja dla Pana, właśnie uzyskałem dzisiaj informację. Możemy 

jak najszybciej realizować to zadanie, którym jest oczyszczenie stawu, z tego względu, że 

odbiór wykonanej inwestycji uprawnia nas do zwrotu dofinansowania. Tak więc, jeśli 

chodzi o prace ziemne, no to skupiliśmy się tutaj w miejscowości Dobrut, a jeśli chodzi o 

rowy i będziemy kalkulować, tak? Czyli po prostu bierzemy usługę wywozu na już, tak, 

czy jakaś firma nam po prostu zrobi usługę, czy np. dla samego transportu, czy po prostu 

będziemy szukać firmy, która nam to wyczyści, czy po prostu chcemy kupić jakąś przyczepę, 

która posłuży nam do jakichś takich zadań, tak. No to będzie to kalkulacja biznesowa 

według mnie. 

Pan Jarosław Molenda: Radny Gawin, proszę bardzo. 

Pan Emil Gawin: Tak, Panie przewodniczący, Wysoka Rado, Panie wójcie, takie w sumie 

w porównaniu z poprzednimi wnioskami, czy kwestiami, takie drobne rzeczy, ale dotyczące 

dostępu do informacji dla mieszkańców. Pierwsze pytanie, w jaki sposób są zbierane dane 

i informacje do... Wiem, że już raport o stanie gminy omawialiśmy wcześniej, ale w jaki 

sposób są zbierane informacje? Chociażby od dyrekcji poszczególnych szkół, bo akurat 

ostatnio właśnie przy okazji też tych komisji wspólnych też raport jeszcze raz przeglądałem 

i rzuciło mi się kilka kwestii w oczy. Jak te dane są zbierane? No chociażby tu mamy taki 

punkt, ilość pracowników informatycznych, multimedialnych, przedmiotowych, ilość sal 

dydaktycznych. Teraz tak, z tego opisu tutaj wynika, w Szkole Podstawowej w Orońsku 

mamy sale informatyczne dwie, sale przedmiotowe dwanaście. W Wałsnowie mamy sale 

dydaktyczne siedem, gimnastyczne jeden, pracowników przedmiotów przyrodniczych 

jeden. Nie ma żadnej informatycznej. I teraz, ale też nie mamy, skoro siedem mamy 

dydaktycznych w Wałsnowie, ale w Orońsku nie mamy żadnej dydaktycznej, wynika z tego 

opisu. Te dane ze sobą jakby nie współgrają. No tak, chodzi o to, że jakby to jest nieczytelne 

dla zwykłego zjadacza chleba. 

Pan Jarosław Molenda: Znaczy pewnie... 

Pan Emil Gawin: W Guzowie mamy informację, że nie mamy… 

Pan Jarosław Molenda: Pewnie trzeba zbudować szablony… 

Pan Emil Gawin: Dokładnie tak. Dokładnie to chciałem zaproponować. 

Pan Jarosław Molenda: … szblony, żeby nazewnictwo było to samo. 

Pan Emil Gawin: Żeby jednostki używały takich szablonów, według którego sporządzają 



dane, ponieważ no to jest absolutnie nieczytelne. To jest właśnie moja propozycja, żeby... 

Pan Sylwester Różycki: Do raportów. 

Pan Emil Gawin: Tak, żeby do raportów w przyszłym roku tak się przygotować. To jest 

pierwsza rzecz. Druga rzecz, czy mamy zmapowane tablice ogłoszeniowe te w konkretnych 

sołectwach? 

Pan Sylwester Różycki: Zmapowane na których miejscach? 

Pan Emil Gawin: Na których miejscach dokładnie się znajdują? 

Pan Sylwester Różycki: Są przy mieszkaniach sołtysów, to na pewno. No i tam, gdzie po 

prostu dane sołectwo wyznaczyło miejsce na to. Ale tak, mamy. 

Pan Jarosław Molenda: Gdzie nie wyrwano. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. I jeszcze zweryfikować to trzeba, czy jeszcze stoi. 

Pan Emil Gawin: Ok, dobrze. Ale mamy to zmapowane z lokalizacją, z numerem 

mieszkania, czy jakąś lokalizacją? 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy lokalizacja tam bardziej jest, przy posesji. 

Pan Emil Gawin: Czyli z numerem posesji, tak? Pytam o to z tego względu, bo jakby 

zwróciłem uwagę na to, chociażby w przypadku ostatniego weekendu i niedzielnej imprezy 

organizowanej przez Centrum Rzeźby w Orońsku. I w Gminie Jastrząb te plakaty wisiały 

naprawdę w sporej ilości miejsc. W naszej gminie, w naszym sołectwie. W Gminie Orońsko 

w sporej ilości sołectw te ogłoszenia nie wisiały. Moja propozycja byłaby taka, żeby 

zmapować to jeszcze raz. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to mówi Pan o imprezie zorganizowanej przez Centrum Rzeźby 

Polskiej. 

Pan Emil Gawin: Absolutnie tak. Oczywiście, oczywiście, że tak. 

Pan Jarosław Molenda: To znaczy, jeżeli tak... 

Pan Emil Gawin: Przepraszam, aby taka mapka z takimi lokalizacjami, nawet ze 

współrzędnymi GPS trafiła do wszystkich instytucji kultury tu w regionie, czy nawet do 

prywatnych firm eventowych. Oczywiście mogą z tego nie skorzystać, tak? Ale żeby 

otrzymały takie informacje, gdzie mogą informacje o swoich lokalnych imprezach. 

Pan Jarosław Molenda: Czy prywatne firmy eventowe miałyby ponosić odpłatność za 

wykorzystanie, czy nie? 

Pan Sylwester Różycki: Nie. 

Pan Jarosław Molenda: Żebyśmy się nie zapętlili. 

Pan Emil Gawin: Nie, nie, bo tu mówimy, mi chodzi raczej o to jakby... 

Pan Jarosław Molenda: Informacje. 



Pan Emil Gawin: Tak zmapowana informacja mogłaby się znaleźć na stronie Gminy 

Orońsko. To jest pierwsza rzecz. Ale żeby też dodatkowo trafiła właśnie do tych lokalnych 

tutaj instytucji kultury, które mogłyby z tej mapki skorzystać, ponieważ wtedy no nie będzie 

to jechanie przez wioskę i rozglądanie się, gdzie jest ta ulica, to wieszamy. Tylko 

wyznaczamy sobie taką marszrutę i tu wieszamy, tu wieszamy, tu wieszamy. To taka moja 

propozycja. Myślę, że to by mogło gdzieś tam poprawić. 

Pan Sylwester Różycki: Przy sołtysach na pewno są. 

Pan Emil Gawin: Przy sołtysach tak. I teraz jeszcze, przepraszam, jedno. To dba o stan tych 

tablic? Gmina, sołectwo? 

Pan Sylwester Różycki: No teoretycznie są nasze tablice. Ale jak kupują, jak wnioskuje 

sołectwo o wymianę tablicy, no to przeważnie są pokrywane z funduszy sołectwa. 

Pan Jarosław Molenda: A ja myślę, że chodzi o zdejmowanie, wymianę plakatów, żeby... 

Pan Emil Gawin: Tak, również o to, tak. Jeśli właśnie chodzi o to właśnie, to jak Pan 

Przewodniczący mówi, o to czyszczenie, czyli to zrywanie tych starych plakatów.  

Pan Sylwester Różycki: Nasi Panowie to robią. 

Pan Emil Gawin: Okej, dobrze. [niezrozumiałe] 

Pan Jarosław Molenda: Dobrze, zbliżamy się do końca. 

Pan Emil Gawin: Przepraszam, jeszcze jedna rzecz. 

Pan Sylwester Różycki: To zgłaszamy to za pomocą tego portalu. 

Pan Emil Gawin: Rozumiem, dobrze, dobrze. I trzecia rzecz, bo sołtysi są zobowiązani do 

tego, aby poinformować na tablicach ogłoszeń o chociażby sesjach, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. I są rozwożone materiały do sołtysów. 

Pan Emil Gawin: Okej, tak. I no nie we wszystkich sołtysach te materiały trafiają na 

wszystkie tablice ogłoszeń. To jest pierwsza rzecz. I teraz pytanie, czy sołtysi otrzymują 

wystarczającą ilość kopii na ilość tablic, które są? Czy tylko otrzymują jedną kopię na tą 

tablicę, którą mają przy swoim mieszkaniu? 

Pani Marta Gruszczyńska: Ja zawsze proszę Panią Beatkę, żeby wieszała osobiście. 

Pan Emil Gawin: Ok, dobrze. 

Pan Sylwester Różycki: Jak rozwozi materiały. 

Pani Marta Gruszczyńska: Tak. 

Pan Emil Gawin: Ok, w ten sposób. Dobrze. I teraz w związku, dlatego też wcześniej były 

pytania o czyszczenie tych tablic i też o te ogłoszenia, chociażby w tej chwili, jeśli chodzi 

o informacje o zwołaniu zebrania sołeckiego, tak? Jest to zawiadomienie, jest to drobnym 

drukiem, kartka A4 i tak dalej. Ta kartka powieszona, są powieszone w tej chwili, chociażby 



jeśli chodzi o nasze sołectwo. Ona jest absolutnie nieczytelna w tym natłoku tych 

wszystkich ogłoszeń i tak dalej. Czy istnieje możliwość, żeby, czy to pewnie w postaci 

pierwszego szablonu takie ogłoszenia były wieszane w postaci takiej syntetycznej, czyli 

jedno-dwa zdania. Odbywa się sesja tu i tu o tej godzinie, czy odbywa się spotkanie tu i tu 

o tej godzinie. 

Pan Sylwester Różycki: W formie obrazkowej? 

Pan Emil Gawin: W formie, powiedzmy, obrazkowej. Coś, co mnie bardziej rzucało się w 

oczy, bo naprawdę, dokładnie o tym mówię, tak? Z informacją drobnym drukiem, że więcej 

informacji pod adresem strona internetowa. Czy jesteśmy w stanie takie coś dostarczać? 

Pan Sylwester Różycki: Możemy. Ale to będzie dodatkowy element, który sołtys musi 

wywiesić. 

Pan Jarosław Molenda: To znaczy tak, to ogłoszenie z tych wymogów formalnych ono tam 

musi zawierać pewne elementy w tym porządku. 

Pan Sylwester Różycki: Ja to więc odbieram jako dodatkowy plakat. 

Pan Jarosław Molenda: Nie zamiast, natomiast dodatkowy. 

Pan Emil Gawin: Ale gdy już sołtys jest przy tej tablicy i wiesza jedną kartkę, to może 

powiesić dwie. Wydaje mi si. 

Pan Jarosław Molenda: Tak, może. 

Pan Bogdan Zdon: Zróbmy elektroniczne wyświetlacze. 

Pan Emil Gawin: To by było najlepsze. 

Pan Jarosław Molenda: To jest to, co tutaj Pan Emil mówi, podnosi. Wydaje mi się, że 

dobrze by było spisać i zrobić taki wykaz, taki poradnik, taki przewodnik dla sołtysów, co… 

Pan Sylwester Różycki:  Co będzie go czekać. 

Pan Jarosław Molenda: O właśnie. Co będzie go czekać, bo… 

Pan Bogdan Zdon: Ale po wyborach. 

Pan Jarosław Molenda: Po wyborach, na pierwszym spotkaniu każdy dostałby taką 

dwustronnicową, trzystronnicową broszurkę. 

Pan Adam Stańczyk: Panie Przewodniczący, taka broszura powinna być przestawiona już 

na wyborach sołtysa. [niezrozumiałe] 

Pan Jarosław Molenda: Żeby wiedział. No jest to pomysł, Panie Adanie. Dobrze. Jeszcze 

jedno pytanie, proszę bardzo. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Panie Wójcie, Panie przewodniczący, Wysoka Rado, w końcu nie 

dostałem odpowiedzi takiej jednoznacznej. Czy mieszkańcy mogą liczyć na wsparcie 

Gminy, czy gmina wystosuje jakiś wniosek do kolei, czy zostaje to w martwym punkcie i 



most będzie zamknięty? Bo wracam w tej chwili i nie wiem, co powiedzieć. Rolnicy nie 

przyjeżdżają… 

Pan Sylwester Różycki: To znaczy Szanowny Panie, jeśli dokonamy remontu tego mostu, 

to zostanie on przekazany na utrzymanie Gminy. Tak? 

Pan Mariusz Wojcieszak: Rozumiem. 

Pan Sylwester Różycki: Czy to jest nasz most? 

Pan Mariusz Wojcieszak: Ale czy zrobimy go? Nie, bo to nie jest nasz most. 

Pan Sylwester Różycki: No ale mamy tutaj środki finansowe? 

Pan Mariusz Wojcieszak: No nie mamy środków. 

Pan Sylwester Różycki: Czy uważamy, że to jest nasz most w ciągu drogi gminnej? 

Pan Mariusz Wojcieszak: No nie, bo kończy się granica, nie jest nasz most. Teren za mostem 

jest na naszym. 

Pan Sylwester Różycki: No dokładnie. No to pytanie, czy szukamy środków finansowych, 

przyznajemy się i odpowiadamy za ten most i finansujemy ten wiadukt i go utrzymujemy? 

Czy uważamy, że własnością jest kolei? 

Pan Mariusz Wojcieszak: I będziemy toczyć batalię teraz z koleją, czy definitywnie 

zostawiamy tą sprawę? 

Pan Jarosław Molenda: Nie, nie, no trzeba będzie. 

Pan Sylwester Różycki: Bo jest to teraz przez prawników rozpoznawane i przytaczamy 

właśnie te nowe okoliczności do ruszenia decyzji, bo ponieważ Gmina się nie odwołała do 

tej decyzji. 

Pan Mariusz Wojcieszak: No nie, w 2023 się nie odwołała, tak jak Pan powiedział, w 

historię sięgając... 

Pan Sylwester Różycki: I na dzień dzisiejszy, na dzień dzisiejszy mamy obowiązek remontu 

tego wiaduktu, jeśli chcemy z niego korzystać, żeby nie zagrażał bezpieczeństwu. 

Pan Mariusz Wojcieszak: A będziemy to robić? 

Pan Sylwester Różycki: Słucham? 

Pan Mariusz Wojcieszak: Będziemy to robić, remontować? 

Pan Jarosław Molenda: Nie. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Nie? 

Pan Sylwester Różycki: Ale no to niech Pan złoży wniosek, skąd środki finansowe 

przekazać na remont wiaduktu i że zobowiązujemy się utrzymywać. I proszę bardzo no. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Nie no, to jest pytanie teraz do wszystkich Radnych. 

Pan Jarosław Molenda: To znaczy Wójt będzie zobowiązany wykonać. 



[nakładające się głosy] 

Pan Sylwester Różycki: Błędem było nie odwołanie się od decyzji w 2023 roku przez 

Gminę Orońsko. Dlatego ze względów bezpieczeństwa jest zamknięty. Decyzją Wójta 

Henryka Nosowskiego został tymczasowo wyłączony do czasu ustalenia jakby tego… 

Pan Jarosław Molenda: Stanu prawnego. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, kto ma za niego odpowiadać, tak? Według tych dokumentów, 

które ja tam przeanalizowałem, teraz zostały przekazane wszystkie kopie do prawników w 

celu właśnie wzruszenia tej decyzji, że my mamy obowiązek utrzymywania tego wiaduktu. 

Jest zapis: w ciągu drogi gminnej. Czy po drugiej stronie jest działka Gminy? 

Pan Mariusz Wojcieszak: Działki orne są. 

Pan Sylwester Różycki: Gminy? Czy my mamy tam drogę? Jest tam droga? 

Pan Mariusz Wojcieszak: Drogi nie mamy. 

Pan Sylwester Różycki: I wystarczyło się odwołać. Także tu będzie problem zruszyć tą 

decyzję na pewno. 

Pan Mariusz Mirecki: No a do tej pory kto był właścicielem tego wiaduktu? 

Pani Wiesława Kaczyńska: Kto reperował, no właśnie? 

Pan Sylwester Różycki: No to nikt go nie remontował właśnie, tak? 

Pan Mariusz Mirecki: No ale ktoś go kiedyś wybudował, na kogoś był na pewno przekazany, 

no nie ma tak, że coś było niczyje. 

Pan Sylwester Różycki: Tego typu argumenty były przytaczane. 

Pan Mariusz Mirecki: No przecież było kolei, cały czas kolei. Kolej teraz się chce wymigać, 

bo no wiadukt jest do remontu, no to koszty duże. Który de facto kolej wykorzysta no i chce 

się wymigać na czyjąś... 

Pan Sylwester Różycki: Tylko dlatego mówię, że tam kiedyś była planowana droga prosto, 

ale ta droga nie powstała. I tam po prostu są prywatne nieruchomości, tak. Jedyne, co 

możemy w którym kierunku iść, to, że nie jest to w ciągu drogi gminnej, tak. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Czyli definitywnie odcinamy się, Gmina nie będzie ponosić 

kosztów, most będzie zamknięty. 

Pan Sylwester Różycki: Na dzień dzisiejszy jest zamknięty ze względu na bezpieczeństwo. 

Pan Mariusz Wojcieszak: I nie czekamy na żadną decyzję od kolei. Nic nie jest złożone. 

Pan Mariusz Mirecki: Prawnicy teraz mają dokumenty na to, nasi prawnicy działają. 

Pani Małgorzata Burek: No Mariusz, no przecież już ci mówił Wójt dwa razy. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Słyszałem. 

Pani Małgorzata Burek: No to czego nie rozumiesz? No odwołujemy się. 



Pan Mariusz Wojcieszak: Dokąd będziemy czekać. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Radny… 

Pan Jarosław Molenda: To znaczy z tego co zrozumiałe… z tego co zrozumiałem, Gmina 

nie ma interesu w tym, żeby ten most utrzymywać ze środków budżetowych. 

Pan Mariusz Wojcieszak: To wiem. 

Pan Jarosław Molenda: W związku z powyższym, podjęła działania prawne, które mają 

wzruszyć do ponownego rozpatrzenia sądowego decyzję o przyznaniu opieki nad danym 

mostem instytucji –  kolei. Bo Gmina ze względu na to, że to nie jest w ciągu drogi gminnej, 

no nawet ze względów formalnych nie bardzo może tutaj to partycypować w kosztach. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Panie Przewodniczący, ale bardzo krótko chciałem. Czy Gmina 

już złożyła właśnie takie coś? I jaki ma czas teraz na odpowiedź kolej? 

Pan Sylwester Różycki: Ale jaką odpowiedź? Decyzja jest. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Decyzja. I do jakiego czasu kolej ma się odnieść do tej decyzji, 

odpowiedzieć naszym radcom? 

Pan Sylwester Różycki: Panie Radny, przecież powiedziałem, że w 2023 roku, pod koniec 

roku… 

Pan Mariusz Mirecki: Gmina się nie odwołała, wiem. Od decyzji. 

Pan Sylwester Różycki: I na dzień dzisiejszy jest obowiązek utrzymania tego mostu po 

stronie Gminy. 

Pan Mariusz Wojcieszak: A Gminy nie stać, czyli zostaje zamknięty. 

Pan Sylwester Różycki: Ze względów bezpieczeństwa. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Tak będę przekazywał. 

Pan Sylwester Różycki: No ale dlatego mówię, na dzień dzisiejszy jest obowiązek. Ale jak 

go wyremontujemy, to po pierwsze za co? Po drugie… 

Pan Mariusz Wojcieszak: Panie Wójcie, chciałem Pana wyręczyć od tej delegacji 

mieszkańców i mówię, wezmę to na siebie, zapytam się, żeby od razu odpowiadać. 

Wszyscy wiedzą, gdzie pracuję i do mnie się zwalają i na mnie się to wszystko kumuluje. 

Pan Sylwester Różycki: Próbujemy wzruszyć decyzję, żeby nie był obowiązek po naszej 

stronie, bo takie decyzje były nakładające kolej, żeby wyremontowały również w tym toku 

postępowania. 

Pan Paweł Matysiak: Ile ta próba będzie trwała nie wiemy na chwilę obecną. 

Pan Sylwester Różycki: Nie wiadomo. Teraz po prostu ten materiał zgromadzony po 

właśnie tej interwencji o udostępnienie informacji publicznej, że to stwarza zagrożenie, 

czemu jest otwarte i tak dalej. Po oględzinach okazało się, że rzeczywiście te zapory są 



zepchnięte z tego wiaduktu. Po przeanalizowaniu dokumentów okazuje się, że Wójt Gminy 

Orońsko wyłączył ten wiadukt na czas ustalenia tego, kto ma to utrzymywać, tak? No i to 

mówię, w 2023 jest, że to jest po naszej stronie, tak? Ale w momencie jak my to zrobimy, 

to potwierdzimy, że my mamy to utrzymywać, tak? 

Pan Artur Zasada: Jeszcze ja ostatnie. Do Pana Przewodniczącego. Na ostatnim dyżurze u 

Pana rozmawialiśmy o tym paczkomacie. 

Pan Jarosław Molenda: Tak. 

Pan Artur Zasada: Żeby powstał w Guzowie, bo mieszkańcy się domagają, żeby powstał 

paczkomat. 

Pan Jarosław Molenda: Rozpoznał pan w Inpoście? 

Pan Artur Zasada: Jeszcze nie, chcę się dowiedzieć, czy to ja mam rozpoznać, czy to Gmina 

ma się rozpoznać? 

Pan Jarosław Molenda: No nie, no to Pan, proszę, tak, tak. Myślę, że tak. Bo to jest… 

Kończymy, proszę Państwa. 

Pan Mariusz Mirecki: Jeszcze tylko jedno pytanie mam odnośnie czy jest jakiś 

harmonogram odnośnie cięcia tych poboczy, tych drzew? 

Pan Jarosław Molenda: Zostało zgłoszone... 

Pan Sylwester Różycki: Ale cięcia drzew czy… krzaków? 

Pan Mariusz Mirecki: I też poboczy wykaszania i cięcia też drzew, które wchodzą w obręb 

drogi. 

Pan Sylwester Różycki: No na pewno jak pojedzie na Śniadków, no to jedzie i przez tą 

drogę nową do Pana, tak? W zależności jak tam jest... 

Pan Mariusz Mirecki: Ale to nie ma tak, że ustalone, tylko po prostu jak mu tam pasuje, tak? 

Pan Sylwester Różycki: No tak, w miarach zapotrzebowania, tak? 

Pan Jarosław Molenda: Proszę bardzo, Pan Radny Kapusta. 

Pan Michał Kapusta: Tutaj Pani Skarbnik podczas czytania uchwały budżetowej 

wspomniała o tym punkcie zwrotu VAT-u do firmy, która się zajmowała instalacjami OZE, 

to była kooperację z trzema Gminami. Chciałbym wspomnieć, że te umowy nie zostały 

rozliczone, a miały trwać 5 lat. Więc już nie wiem. 

Pan Sylwester Różycki: To mówimy o przekazaniu, tak? 

Pan Michał Kapusta: Tak, o przekazaniu, o jakiś… 

Pan Sylwester Różycki: To już było poruszane na Komisji, mam taką notatkę zapisaną. 

Pan Michał Kapusta: Bo tam była firma jedna, u mnie na przykład była jedna firma, która 

sprawdzała stan i oni według umowy są chyba zobowiązani do naprawienia, jeżeli jest 



usterka albo coś. Nie wiem. 

Pan Sylwester Różycki: I zgłosił Pan tą? 

Pan Michał Kapusta: No tam była notatka, że pompa nie działa. Więc nic się dalej z tym nie 

dzieje. 

Pan Sylwester Różycki: A kontrolę Pan miał? 

Pan Michał Kapusta: Miałem kontrolę i podczas kontroli to wyszło. 

Pan Sylwester Różycki: A wyszło podczas kontroli? 

Pan Michał Kapusta: Wyszło podczas kontroli, a wcześniej też było przez kilka lat 

zgłaszane, że pompa jest niesprawna. 

Pan Sylwester Różycki: I nie było to egzekwowane? 

Pan Michał Kapusta: Nie było nic zrobione oczywiście. Ale najbardziej chodzi o to 

przekazanie też, bo tych instancji było bardzo dużo, a nic się z tym nie dzieje. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, to było poruszane na Komisji. 

Pan Jarosław Molenda: Na Komisji, ale czy jest formalnie jakieś, powiedzmy sobie, pismo, 

jakiś wniosek, który został zgłoszony do Wójta w ostatnim czasie? 

Pan Michał Kapusta: Przeze mnie nie. 

Pan Jarosław Molenda: No trzeba to rozważyć, jak to technicznie w tej chwili rozpatrzyć. 

Proszę Państwa, dobiegliśmy do końca naszego posiedzenia. 

 

10. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad sesji został wyczerpany. 

Podziękował wszystkim za udział w obradach i zamknął obrady IV sesji Rady Gminy 

w Orońsku. 

 

Na tym protokół zakończono. 

 

         Protokołowała                                                          Przewodniczący Rady Gminy 

 

    Marta Gruszczyńska                                                            Jarosław Molenda 

 

 

 

 

Pełne nagranie z IV sesji dostępne pod adresem: http://www.bip.oronsko.pl/ w zakładce – „nagrania z sesji”. 

http://www.bip.oronsko.pl/

